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VÍKEND, NA KTERÝ NEZAPOMENEME 
Povodně, které v září zasáhly velkou část naší republiky, se nevyhnuly ani 
Hrabové. Naši občané tak na vlastní kůži zakusili, jak rychle se voda mění 

v živel, před kterým není úniku. Na následujících stránkách naleznete 
rozsáhlou fotodokumentaci i články věnované tématu povodní.
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Měsíc září byl pro všechny mnohem hektičtější, 
než bychom si přáli. Tradiční Slovo starosty však 
povodním věnovat nebudu, jelikož těmto se 
věnuji od strany 12, a  to v  poměrně obsáhlém 
článku. 

Pozastavím se u  události, která souvisí s  jiným, 
neméně ničivým živlem. Letos si 27.  listopadu 
připomeneme 20. výročí od vysvěcení obnove-
ného kostelíku po požáru, který ho téměř celý 
strávil v noci z Velikonočního pondělí roku 2002. 
Rozhodli jsme si toto bezesporu důležité výročí 
připomenout a oslovili člověka nejpovolanějšího, 
autora nejen dvou publikací o Hrabové, ale pře-
devším autora první publikace věnované naše-
mu kostelíku. Tato publikace vyšla v  roce 2015 
v nákladu 600 výtisků a již delší dobu ji nemáme 
k dispozici. Zájem o ni je však stále neutuchající. 
Z  tohoto důvodu k  letošnímu výročí vydáme 
novou, značně aktualizovanou publikaci. Bude 
mít téměř dvojnásobný počet stran a na rozdíl od 
původní publikace bude plnobarevná v  celém 
rozsahu. Publikace vyjde v nákladu 1000 výtisků 
a aktuálně se již tiskne. Vzhledem k nákladu se 
podařilo docílit výhodné ceny, za kterou bude 
kniha již na tradiční Kateřinské pouti v  prodeji, 
a  může tak udělat mnohým radost třeba pod 
vánočním stromečkem. V  publikaci najdete 
i spousty nádherných fotografií, nově pořízených 
pro účely této knihy, a  to fotografickým okem 
manželů Hromádkových.

Dále bych rád informoval o změně na úřadu na 
postu kulturního referenta. Kateřina Tomanová 
se u nás necítila naplno využita, vzhledem k své-
mu dramaturgickému vzdělání. Chce se více 
věnovat tvůrčí činnosti a pokročit ve svém pro-
fesním životě dále. Proto se rozhodla své půso-
bení u nás ukončit. Patří jí veliký dík za to, jak se 
jí podařilo dění v  kulturním domě nastartovat, 
a za to, jakou laťku se jí povedlo pro kulturní dům 
nastavit. Pomyslný štafetový kolík po ní přebírá 
Lucie Beranová, nová to posila v  týmu našeho 
úřadu, a pevně věřím, že s ní budete velmi spo-
kojeni a nastavený kulturní směr nejen přebere, 
ale posune jej 
dále.

Přeji všem pří-
jemný a  poho-
dový podzim, 
bez nečekaných 
a  nepříjemných 
překvapení.

Milan Slíva, 
starosta 

Hrabová zažila víkend, na kte-
rý nezapomene. V  porovnání 
s  ostatními částmi Ostravy 
i celé Moravy, kde někteří lidé 
přišli i  o  střechu nad hlavou, 
u nás nebyla situace sice tak 
dramatická, i přesto jsme byli 
svědky pohromy, kterou mno-
zí z  nás nepamatují. Myslím 
zejména na ty občany Hrabo-
vé, kterým se voda dostala až 
do jejich domovů, nedokáži si 
představit, jak skličující pocity 
museli onen osudný víkend 
zažívat. Vám všem, ke kterým 
byla voda takto nemilosrdná, 
bych ráda popřála spoustu 
síly a odhodlání. Jsem si jistá, že máte kolem sebe hro-
madu dobrých lidí, kteří vám v této nezáviděníhodné 
situaci pomohli a ještě pomohou. 

Říjnové vydání Hrabovských listů vychází vzhledem 
k situaci o pár dní později. Chtěli jsme vám, čtenářům, 
poskytnout co nejaktuálnější informace. Na následují-
cích stránkách tak naleznete tři strany fotografií, které 
mapují nejen události z  povodňového víkendu, ale 
také naznačují, jak probíhal následující úklid Hrabové. 
O povodních, jejich příčině a průběhu, se v rozsáhlém 
článku rozepsal i starosta Milan Slíva. Kronikář Rado-
mír Seďa se vrátil do let minulých, aby nám připomněl, 
že povodně patřily k životu Hrabovanů od nepaměti. 

Kdo jiný by se měl vyjadřovat k uplynulým událostem, 
než sami občané, kteří mají ryzí a autentické zážitky. 
Oslovili jsme čtyři obyvatele Hrabové, abyste se i  vy 
dozvěděli, jaký průběh měla velká voda v  různých 
částech našeho obvodu. 

I v aktuálním zpravodaji naleznete rozhovor, tentokrát 
je název rubriky Osobnosti Hrabové více než trefný. 
Bavili jsme se s hrabovskými dobrovolnými hasiči, kte-
ří byli od samého počátku povodní v centru dění a sta-
rali se o  to, aby voda napáchala co možná nejmenší 
škody. Za jejich maximální nasazení a  obětavost jim 
moc děkujeme. 

Hrabovské listy však neřeší jen letošní povodně, ale 
přináší vám také pravidelné rubriky, shrnují akce pro-
běhlé a pozvou vás na události nadcházející.

Jestliže nás chcete kontaktovat a  sdělit nám vaše 
připomínky či nápady na zlepšení obsahu Hra-
bovských listů, napište na  e-mailovou adresu 
redakce@ostrava-hrabova.cz. 

Přeji vám ničím nerušené čtení a krásný podzimní čas. 

Karla Slívová, šéfredaktorka

Vážení čtenáři,
SLOVO STAROSTY
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Vážení občané, Rada městského obvodu Hrabová jednala v září třikrát, a to 11., 18. a 25. září 2024. Dne 2. září 2024 
proběhlo také zasedání Zastupitelstva městského obvodu Hrabová. Kompletní usnesení naleznete na webo-
vých stránkách www.ostrava-hrabova.cz v záložce Radnice. 

Co by vás mohlo zajímat:

Radní:
 z rozhodli o  uzavření nájemních smluv mezi statu-

tárním městem Ostrava, městským obvodem Hra-
bová a  vítězi losování pronájmu bytové jednotky 
č. 1 a č. 3 na adrese Příborská 496/28, Ostrava-Hra-
bová, velikosti 3+1 na  dobu určitou jednoho roku 
od 1. října 2024 za nájemné ve výši 178 Kč/m2;

 z rozhodli o  výběru nejvhodnější cenové nabídky 
na  nákup konferenčních mikrofonů a  obalu 
na  mikrofony do  Kulturního domu Ostrava-Hra-
bová a vystavení objednávky dodavateli Thomann 
GmbH Han-Thomann-Strasse 1, 96138 Burgebrach, 
GERMANY, na částku 104 298,55 Kč;

 z vzali na  vědomí dopis primátora Mgr. Jana 
Dohnala ze dne 27. srpna 2024, kterým informuje, 
že Zastupitelstvo města Ostravy na svém zasedání 
dne 26. června 2024 projednalo návrh městského 
obvodu na  změnu Územního plánu Ostravy, 
týkající se  doplnění komunikace – spojnice mezi 
ulicemi Šolcova – Božetěchova v  k. ú. Hrabová, 
a  svým usnesením č. 0873/ZM2226/16 rozhodlo 
navrhovanou změnu územního plánu pořídit;

 z nesouhlasili se  zřízením jednoho vyhrazeného 
parkovacího stání pro zdravotně postiženou osobu 
před domem Příborská 482/19 v Ostravě-Hrabové 
pro dvě vozidla dle žádosti občana ze dne 28. srpna 
2024 a  rozhodli o  zřízení jednoho vyhrazeného 
parkovacího stání pro zdravotně postižené před 
domem Příborská 482/19 v  Ostravě-Hrabové 
na náklady městského obvodu Hrabová;

 z rozhodli o vystavení objednávky na dodání a insta-
laci radarového ukazatele rychlosti typu DR400RZS 
na  ul. Paskovská u  ul. Bažanova dodavateli DAS 
elektro s.r.o., Němčice u Holešova 125, 768 43 Kos-
telec za částku max. 139.920 Kč bez DPH;

 z souhlasili s  vedením telekomunikačních rozvodů 
v rámci stavby „1328/22 CTPark Krmelínská, Ostrava 
OK“ dle žádosti společnosti K.V.Z. spol. s. r.o. ze dne 
5. září 2024 s podmínkou, že nesmí dojít k dotčení 
zatrubnění vodního toku Zyf, který je  svěřen 
do správy městského obvodu Hrabová;

 z rozhodli o uzavření dodatku č. 1 ke smlouvě o dílo 
číslo S02287/2024 ze  dne 20. května 2024 „Vybu-
dování veřejného osvětlení na  ul. Bělská v  Ostra-
vě-Hrabové” mezi statutárním městem Ostrava, 
městským obvodem Hrabová a  dodavatelem 
ELZA-ELEKTRO, s.r.o., se sídlem Výstavní 3132/14 a, 
709 00 Ostrava-Mariánské Hory;

 z rozhodli o  uzavření smlouvy o  dílo na  realizaci 
akce „Drenáž na hřbitově v Ostravě-Hrabové” mezi 
statutárním městem Ostrava, městským obvodem 
Hrabová a zhotovitelem Miroslav Raška – vodovody 
a  kanalizace s.r.o., se  sídlem V  Korunce 386/34, 
713  00 Ostrava-Heřmanice, za  cenu nejvýše pří-
pustnou 272.411,31 Kč bez DPH;

 z rozhodli o zaslání písemné výzvy k podání nabídky 

na  veřejnou zakázku malého rozsahu na  realizaci 
stavby „Vybudování veřejného osvětlení na  ul. 
Lužná v Ostravě-Hrabové”;

 z vzali na  vědomí odstoupení vítězného uchazeče 
veřejné zakázky „Demolice MŠ V. Huga 20, Ostra-
va-Hrabová” firmy DEMONTSTAV s.r.o., se  sídlem 
Zengrova 630/83, 703 00 Ostrava-Vítkovice za cenu 
nejvýše přípustnou 579.000 Kč bez DPH a zároveň 
rozhodli o uzavření smlouvy o dílo na realizaci akce 
„Demolice MŠ V. Huga 20, Ostrava-Hrabová” mezi 
statutárním městem Ostrava, městským obvodem 
Hrabová a zhotovitelem dalším v pořadí při vyhlá-
šené veřejné zakázce LSBAGRY s.r.o., se  sídlem 
Jasanova 833/11, 747 27 Kobeřice za  cenu nejvýše 
přípustnou 626.000 Kč bez DPH;

 z rozhodli o  výběru nejvhodnější cenové nabídky 
na zhotovení oplocení kolem popelnic před vstu-
pem do  MŠ  Klubíčko v  Ostravě-Hrabové a  vysta-
vení objednávky zhotoviteli Marku Marušíkovi, 
se sídlem Marie Majerové 1647/29, 708 00 Ostrava 
s termínem realizace do 30. listopadu 2024, za cenu 
nejvýše přípustnou 91.700 Kč bez DPH;

 z vzali na vědomí projektové dokumentace na revi-
talizace bytových domů na  ulici V. Huga 464/10 
a  465/12 v  Ostravě-Hrabové předložené zpracova-
telem firmou DDDK 2011 s.r.o. dne 2. září 2024 bez 
připomínek;

 z rozhodli o  vystavení objednávky na  zpracování, 
výrobu a  tisk monografie v  počtu 1 000 ks  pod 
názvem KOSTEL SVATÉ KATEŘINY ALEXANDRIJ-
SKÉ V  OSTRAVĚ-HRABOVÉ. Dějiny, památky 
a  duchovní správa hrabovské farnosti, mezi sta-
tutárním městem Ostrava, městským obvodem 
Hrabová a  tiskárnou Kartis + Co  s.r.o. se  sídlem 
na  adrese Borovského 14/717, 731 01 Karviná-Ráj, 
a  o  uzavření smlouvy o  dílo, jejímž předmětem 
je  komplexní tvorba této monografie mezi sta-
tutárním městem Ostrava, městským obvodem 
Hrabová a M. S.;

 z rozhodli o  výběru nejvhodnější cenové nabídky 
na nákup informačních tabulí na veřejné pohřebi-
ště a vystavení objednávky dodavateli GRAVOGRAF 
Ostrava s.r.o., Šalounova 494/43, 703 00 Ostrava 
za cenu 1.306,80 Kč včetně DPH;

 z stanovili minimální výši nájemného při pronájmu 
bytů ve vlastnictví statutárního města Ostravy, svě-
řených do správy městského obvodu Hrabová for-
mou výběrového řízení následovně: 1+1: 151 Kč/m2, 
2+1: 139 Kč/m2  a 3+1: 127 Kč/m2;

 z vzali na  vědomí žádost společnosti Vodafone 
Czech Republic a.s. s  umístěním a  provozem sítě 
elektronických komunikací v  bytovém domě Pří-
borská 466/31, Ostrava-Hrabová a souhlasili s umís-
těním a provozem sítě elektronických komunikací 
v tomto bytovém domě;

 z vzali na  vědomí žádost o  prodloužení termínu 
a  úpravu ceny PD  Vybudování hasičské zbrojnice 
zaslanou firmou MPA ProjektStav s.r.o., se  sídlem 

Informace z jednání Rady a Zastupitelstva 
městského obvodu Hrabová v září 2024
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Habrová 1132/6, 710 00, Ostrava-Slezská Ostrava, 
souhlasili s navýšením ceny o 95.000 Kč bez DPH 
z důvodů víceprací při zpracování projektové doku-
mentace a prodloužení termínu pro podání žádosti 
o  vydání rozhodnutí o  povolení stavby a  rozhodli 
o uzavření dodatku č. 1 ke smlouvě číslo S2210/2024 
na  zhotovení a  projednání projektové dokumen-
tace  „Vybudování hasičské zbrojnice - PD” mezi 
statutárním městem Ostrava, městským obvodem 
Hrabová a  zhotovitelem MPA ProjektStav s.r.o., 
se  sídlem Habrová 1132/6, 710 00, Ostrava-Slezská 
Ostrava;

 z rozhodli o  poskytnutí finančního daru ve  výši 
20.000 Kč a uzavření darovací smlouvy s vlastníky 
nemovitostí, jejichž obytné prostory byly poškozeny 
povodní v září 2024 dle předloženého seznamu. 

Zastupitelé:
 z vzali na  vědomí předloženou „Zprávu o  plnění 

a  čerpání rozpočtu statutárního města Ostravy, 
městského obvodu Hrabová za  leden až  červen 
2024“;

 z schválili „Program na poskytování peněžních pro-
středků z  rozpočtu statutárního města Ostravy, 
městského obvodu Hrabová na rok 2025” a vyhradili 
si, že rozhodnutí o přidělení dotace bude v kompe-
tenci Zastupitelstva městského obvodu Hrabová; 

 z vzali na vědomí dopis pana P. K. ze dne 17. června 
2024 ve  věci záměru výstavby dle části územní 
studie ÚS  56/II  na  parc. č. 539/5 a  539/8, ul. 
Poplužní–K  Pilíkům v  k. ú. Hrabová, ve  fázi pro-
jektování, a  žádají občana o  předložení písem-
ného konkrétního záměru výstavby dle části 
území studie ÚS 56/II na parc. č. 539/5 a 539/8, ul. 
Poplužní–K Pilíkům v k. ú. Hrabová;

 z vzali na vědomí žádost J. A. ze dne 1. července 2024 
o prodej části pozemku parc. č. 21 o výměře 567 m2 

v  k. ú. Hrabová a  souhlasili s  případnou směnou 
pozemku na  základě hodnoty pozemku, o  který 
má městský obvod Hrabová zájem;

 z rozhodli stanovit měsíční odměny neuvolně-
ným členům Zastupitelstva městského obvodu 
Hrabová za výkon funkce ode dne 2. září 2024 jako 
procentuální podíl z  maximální výše příslušné 
odměny v  souladu se  zákonem č. 128/2000 Sb., 
o obcích, ve znění pozdějších předpisů, a to všem 
neuvolněným členům zastupitelstva 50 % z maxi-
mální výše stanovené odměny s výjimkou funkce 
neuvolněným radním ve  výši 100 % z  maximální 
výše stanovené odměny.

Jana Tajchmanová, 
tajemnice 

Ve dnech 20. a 21. září 2024 proběhly v naší republice 
volby do zastupitelstev krajů. 

V  Hrabové pro tyto volby bylo zapsáno 3 259 voličů. 
Voleb se  zúčastnilo 1 175 voličů, což znamená účast 
lehce přes 36 %. Tradičně nejvíce voličů přišlo do voleb-
ního okrsku se sídlem v bytovém domě Bělská 28. 

V komisích byli zástupci kandidujících stran i občané 
jmenováni starostou obvodu. Úřad ani k  těmto vol-
bám neobdržel žádné stížnosti voličů na připravenost 
a průběh voleb. 

Výsledky voleb v městském obvodu Hrabová :
ANO 2011 460 hlasů 
Starostové a osobnosti pro kraj 240 hlasů 
Spolu MSK (KDU-ČSL+ODS+TOP 09) 201 hlasů 
Stačilo! (koalice KSČM a ČSNS) 96 hlasů 
SPD, Trikolora a PRO 61 hlasů 
Piráti  48 hlasů 
Přísaha  26 hlasů 
Sociální demokracie  10 hlasů 
Referendum – Hlas lidu  5 hlasů  
ČSSD a nezávislé osobnosti 4 hlasy
DSZ – za práva zvířat 3 hlasy 
Moravané  2 hlasy 
Švýcarská demokracie 2 hlasy

Výsledky voleb 
do zastupitelstev krajů 

Upozorňujeme občany, že  z  důvodu mimořádné 
situace, kterou způsobila zářijová povodeň, bylo nutné 
přesměrovat všechny svozové prostředky na  odvoz 
zničeného zařízení a vybavení domácností zasažených 
touto živelnou pohromou.

Z toho důvodu bylo rozhodnuto, že přistavení velkoob-
jemových kontejnerů plánované ve  dnech 7–10.  října 

2024, které občané běžně využívají k odložení objem-
ného odpadu, bude odloženo.

Město Ostrava tímto žádá občany o  trpělivost, neboť 
kontejnery budou přistaveny v  náhradním termínu. 
Tento termín bude stanoven, jakmile se podaří zvlád-
nout množství odpadu nahromaděného na  zaplave-
ných územích.

Co  se  týče termínu přistavení kontejnerů na  zelený/
BIO odpad, budeme vás informovat. Usilovně pracu-
jeme na  tom, abychom kontejnery případně zajistili 
sami, pokud to bude nutné/možné.

Děkujeme za pochopení.

Radomír Orkáč 

Odložení přistavení 
velkoobjemových 
kontejnerů kvůli 

povodním
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Vážení rodiče, máme tady podzim a přinášíme infor-
mace k vítání občánků. Tato obecní slavnost je určena 
pro děti s trvalým pobytem v Ostravě-Hrabové. Vítání 
občánků je  naplánováno na  sobotní dopoledne dne 
30. listopadu 2024 a proběhne v sále Kulturního domu 
v Ostravě-Hrabové, Bažanova 4. 

V případě zájmu o účast na vítání občánků se přijďte 
zaregistrovat do kanceláře č. 10 v prvním patře Úřadu 
městského obvodu Hrabová v  úřední dny pondělí 
a středa v době 8–12 a  13–17 hodin. Jiný den je  regis-
trace možná po  předchozí telefonické domluvě 
na  tel. č. 599 420 101, případně e-mailem na  adrese 
zdenka.haunerova@ostrava-hrabova.cz. Při registraci 
předložte rodný list dítěte a  platný občanský průkaz 
zákonného zástupce. 

Poslední den registrace je pondělí 18. listopadu 2024. 

Zdeňka Haunerová 

Vítání občánků – 
listopad 2024

ZAJÍMÁ VÁS 

Rádi bychom vás opět po čase informovali o  aktu-
álním průběhu modernizace vodovodního řadu na 
Paskovské ulici. Přesný termín úplného dokončení 
opravy vodovodního řadu není zatím stanoven, ale 
v  letošním roce plánuje zhotovitel dokončit práce na 
úsecích č. 1, 2 a 3. Následující etapy, tedy úseky č. 4, 5 
a 6, budou realizovány v průběhu příštího roku a jedná 
se o úseky od ulice Mostní po statek.

Úsek č. 2 (Bažanova–Závadova)
V  první části úseku č. 2 (Bažanova–Perunova) se již 
připojily všechny domovní přípojky na nové potrubí 
o  průměru 200 mm. V  pondělí 30. 9. 2024 došlo 
k  dočasnému zaslepení odbočky do ulice Perunova, 
což způsobilo krátkodobé přerušení dodávky vody na 
cca dvě hodiny. Zaslepení bylo, a v době psaní článku 
stále ještě je, nutné kvůli plánovaným pracím. Pitnou 
vodu je po tuto dobu do ulice Perunova možno dodá-
vat přes vodovodní řad v ulici Jezerní.

Ve čtvrtek 3. 10. 2024 došlo k  připojení opraveného 
vodovodního řadu v ulici Na Farském na nové potrubí. 

Po připojení bude následovat plné zprovoznění křižo-
vatky a krátké přerušení dodávky vody, trvající rovněž 
cca dvě hodiny. Po těchto krocích se v  brzké době 
začne s  demontáží suchovodu a  opravami chodníku 
v  úseku Bažanova–Perunova. Zároveň bude zastávka 
Kostelík vrácena na své původní místo.

Druhá část úseku č. 2 (Perunova–Závadova) by měla 
být dokončena do konce listopadu 2024.

Úsek č. 3 (Závadova–Mostní)
Práce v tomto úseku by měly být hotovy do konce lis-
topadu. Momentálně se pracuje za zastávkou Mostní, 
která byla od 1. 10. 2024 vrácena na své původní místo. 
Po dokončení výkopových prací budeme provádět při-
pojení na stávající vodovodní řad v oblasti kruhového 
objezdu a  následně proběhne úprava komunikací 
a chodníků.

Opatření na zastávkách a dopravní omezení
Zastávka Kostelík bude zprovozněna během násle-
dujících dvou týdnů. Semafory s  odečtem času jsou 
momentálně nedostupné, ale v  případě jejich opě-
tovné dostupnosti budou znovu nasazeny.

Děkujeme vám za trpělivost a  shovívavost během 
probíhajících prací. Doufáme, že vše proběhne bez 
komplikací a  v  konečném důsledku budou práce 
dokončeny k všeobecné spokojenosti.

Radomír Orkáč

Informace o průběhu 
oprav vodovodu 

na Paskovské ulici 

Myslivecké hony mají svůj řád, rozhodně nejde 
o  bezhlavou likvidaci všeho živého. Jde o   odlovy 
zvěře, které pomáhají v tom, aby příští pokolení mohlo 
být založeno zdravými kusy v  příznivém zastoupení 
počtu samců a samic. Termíny honů jsou od července 
letošního roku řádně nahlášeny na Magistrátu města 
Ostravy a Policii ČR.

Plán honů Mysliveckého spolku, z. s.:
 z 16. listopadu 
 z 14. prosince
 z 26. prosince

Myslivost je  definována v  platné právní úpravě 
(§ 2 Zákona o myslivosti). Právem myslivosti se rozumí 
souhrn práv a  povinností zvěř chránit, cílevědomě 
chovat, lovit, přivlastňovat si ulovenou nebo nalezenou 
uhynulou zvěř, její vývojová stadia a shozy paroží, jakož 
i užívat k tomu v nezbytné míře honebních pozemků.

Radomír Orkáč

Termíny mysliveckých 
honů v roce 2024
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ZAJÍMÁ VÁS 

Udržování pořádku v  okolí kontejnerů je  záležitostí 
odpovědného chování každého z nás. Dokud se nebu-
deme ke společnému prostoru chovat stejně pečlivě 
jako ke  svému vlastnímu majetku, veškerá opatření 
budou jen dočasným řešením následků neuváženého 
jednání některých spoluobčanů.

V Hrabové se bohužel stále častěji setkáváme s nepo-
řádkem kolem kontejnerů. Ať už se jedná o kontejnery 
na směsný komunální odpad nebo o kontejnery na tří-
děný odpad, mnoho lidí si  bohužel myslí, že  mohou 
kolem popelnic odkládat cokoli, co  už  nepotřebují. 
Kolem kontejnerů se  tak objevují pytle s  odpadem, 
starý nábytek, elektrospotřebiče nebo dokonce sta-
vební materiál.

Přitom všichni víme, že hned za řekou funguje sběrný 
dvůr OZO Ostrava, kam mohou obyvatelé tyto věci 
bezplatně odevzdat. Není snad týden, kdy by  naše 
komunální služby neuklízely okolo kontejnerů. 
Bohužel se  ukazuje, že  problém nepolevuje, naopak 
neustále narůstá. Je třeba připomenout, že odkládání 
odpadu mimo vyhrazená místa je přestupek, za který 
může být fyzické osobě udělena pokuta až  do  výše 
50 000 Kč.

Apelujeme na občany, aby odpad třídili zodpovědně. 
Plasty, plechovky a papírové kartony by měly být před 
vložením do  kontejnerů sešlápnuté, aby se  do  nich 
vešlo více odpadu. Větší předměty, které do  kontej-
nerů nepatří, je nutné odvážet do sběrného dvora.

Žádáme občany, aby dodržovali čistotu kolem kontej-
nerů, a  děkujeme všem, kteří se  chovají odpovědně. 
Přikládáme několik fotografií, které ilustrují, jak 
to v některých částech u nás v Hrabové vypadá.

Tento článek byl napsán ještě před nedávnými povod-
němi, kdy byla situace s  odpadem extrémní a  lidé 
mnohdy neměli jinou možnost než odkládat odpad 
tam, kde to bylo jen možné. S vědomím těchto obtíží 
však i nadále vyzýváme k ohleduplnosti a k využívání 
sběrných dvorů pro velkoobjemový a  nebezpečný 
odpad.

Text Radomír Orkáč

Nepořádek kolem 
kontejnerů: Problém, 

který stále přetrvává. 

Žádosti o  neinvestiční účelové 
dotace pro rok 2025 lze podávat 
v období od 7. října do 6. listopadu. 
O  dotace se  mohou ucházet 
právnické i  fyzické osoby splňující 
podmínky vyhlášeného programu. 

Podporované jsou 
čtyři oblasti: kul-
tura a volnočasové 
aktivity, volný čas 
dětí a  mládeže 

a  prevence kriminality, sport dětí, 
mládeže a  dospělých (sportovní 
aktivity) a sociální péče (aktivity pro 
zdravotně a sociálně znevýhodněné 
skupiny obyvatel).

Bližší informace k  vyhlášenému 
dotačnímu programu a  nezbytné 
elektronické formuláře zájemci 
najdou na internetových stránkách 
městského obvodu v sekci Radnice 
-> Dotace a granty -> Dotace 2025, 
případně využijte QR kód.

Radomír Orkáč

Účelové dotace 
pro rok 2025
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ZAJÍMÁ VÁS 

Pálení listí, dřevin a  jiného biologického materiálu 
je často kontroverzním tématem, a proto je tato činnost 
regulována obecně závaznými vyhláškami. Na území 
města Ostravy upravuje tuto problematiku vyhláška 
č. 14/2016, která stanovuje zákaz spalování suchého 
rostlinného materiálu na otevřených ohništích. Cílem 
této regulace je  nejen zamezit znečišťování ovzduší, 
ale také zabránit nadměrnému obtěžování sousedů 
kouřem a zápachem.

Co zahrnuje zákaz?
Pod pojmem „rostlinný materiál“ se rozumí biologicky 
rozložitelný materiál vzniklý z úklidu a údržby zahrad 
a  pozemků. Zahrnuje například trávu, seno, větve, 
kořeny, listí, jehličí či  piliny. Vyhláška se  zaměřuje 
na  zákaz spalování tohoto materiálu v  otevřeném 
ohništi za účelem jeho odstranění. Zákaz se nevztahuje 
na  rekreační aktivity, jako je  grilování nebo opékání 
špekáčků, pokud jsou při těchto aktivitách využívána 
suchá dřeva.

Pálení čerstvě ořezaného rostlinného materiálu 
je přímo zakázáno zákonem č. 201/2012 Sb. o ochraně 
ovzduší. Čerstvý materiál, zejména dřevo z  údržby 
stromů a  keřů, obsahuje vysoké množství vody, což 
při spalování vytváří hustý kouř a nebezpečné emise. 

Město proto doporučuje odvážet tento materiál 
do sběrných dvorů, využít svoz bioodpadu nebo velko-
objemové kontejnery.

Kdo dohlíží na dodržování vyhlášky?
Na  dodržování vyhlášky dohlížejí příslušní pracovníci 
městských obvodů během pracovní doby. Mimo pra-
covní dobu a během víkendů či svátků je tato kontrola 
v kompetenci městské policie. Občané mohou pode-
zření na porušení vyhlášky nahlásit, ale nedoporučuje 
se  bez souhlasu souseda vstupovat na  cizí pozemek 
za účelem pořizování dokumentace.

Postihy za porušení vyhlášky
Porušení vyhlášky č. 14/2016 je považováno za přestu-
pek podle zákona č. 251/2016 Sb. o některých přestup-
cích. Přestupky projednávají městské obvody, které 
mohou uložit pokutu až do výše 100 000 Kč.

Pálení odpadů v kotlích a pecích
Pokud jde o spalování odpadu v kotlích nebo pecích, 
tato oblast nespadá pod obecní vyhlášky, ale je upra-
vena zákonem č. 201/2012 Sb. o ochraně ovzduší. Tento 
zákon stanovuje povinnosti pro provozovatele spalo-
vacích zařízení a definuje, co je považováno za legální 
spalování odpadu. Odpad lze spalovat pouze v zaříze-
ních, která mají k  tomu udělené povolení. Nelegální 
spalování odpadů v  domácnostech je  přestupkem 
a  může být pokutováno příslušnými orgány ochrany 
ovzduší.

Zajištění čistého ovzduší je  záležitostí, která vyžaduje 
spolupráci občanů, městských obvodů a  kontrolních 
orgánů. Dodržování vyhlášek a zákonů nejen zajišťuje 
zdravější prostředí pro všechny, ale také přispívá k větší 
ohleduplnosti vůči sousedům a komunitě.

Radomír Orkáč

Podzimní úklid 
zahrádek - vypalování 

porostu a pálení 
odpadu

V měsíci září dosáhl obdivuhodného věku 95 let hrabov-
ský občan Pavel Gomola. K tak významnému životnímu 
výročí mu  byl osobně popřát starosta Hrabové Milan 
Slíva, kterého na  návštěvu doprovodila členka komise 
pro občanské záležitosti Milada Balušková. Chybět 
samozřejmě nemohli ani naši fotografové, kteří celou 
událost zaznamenali a  rovněž se  přidali ke  gratulacím. 
I  my  přejeme panu Gomolovi spoustu elánu do  dalších 
let a zejména pak pevné zdraví. 

Karla Slívová, foto Ilona a Libor Hromádkovi 

Naši jubilanti

JUBILANTI
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ŠKOLA

Letos poprvé se  děti 
z  hrabovské základní 
školy mohly zúčastnit 
poznávacího zájezdu 
do Chorvatska.

Třetí zářijový týden 
tedy odjelo 51  dětí 
ze  Základní školy 
v  Ostravě-Hrabové 
do  městečka 
Karlobag, kde byly 
ubytovány v  hotelu 
Zagreb. Celé dny 
mohli žáci trávit 
na  pláži se  svými 
kamarády, zabavili 
se  také procházkami 
po  okolí nebo spor-
tovními hrami v  areálu hotelu. 
Zúčastnili se  celodenního výletu 
na  ostrov Pag, který nabízí pře-
krásné pláže a  jedinečnou přímoř-
skou atmosféru. Velikou atrakcí 

bylo skákání do vody z výletní lodě 
či krmení racků. 

Jsme rádi, že  jsme pro děti mohli 
tento zájezd zorganizovat, neboť 

některé z  nich viděly moře vůbec 
poprvé v  životě a  odvezly si  tak 
vzpomínku na celý život. 

Text a foto Petra Stekerová

Zájezd 
do Chorvatska

Chtěli bychom poděkovat všem, 
kteří se  podíleli na  odstraňování 
škod v  souvislosti s  povodněmi.  
Děkujeme všem zaměstnancům 
školy, zákonným zástupcům žáků, 
žákům, dobrovolným hasičům 
z  Hrabové, dobrovolníkům z  řad 

občanů Hrabové a  jiných obvodů, 
dobrovolníkům z  hrabovského 
úřadu  a městské polici. 

Občerstvení dobrovolníkům pos- 
kytli zaměstnanci školy, Lucie 
Štěpánková, Ovoce a  zelenina 
Ostrava-Hrabová a  restaurace 
Stodola. Velká pomoc vzešla také 
od  manželů Polochových, kteří 
na  vlastní náklady zajistili vývoz 
dvou kontejnerů. Zpátky nastě-
hovat školní skříňky a  jiné věci 

přišli zaměstnanci z firmy Hilti. Obci 
Hrabová děkujeme za  zapůjčení 
vysoušečů.

Všem patří velký dík. Ceníme si, 
že jste přišli pomoct, i když jste měli 
své vlastní pracovní povinnosti.

Poděkování patří také těm, kteří 
poskytli materiální zabezpečení 
např. čisticí prostředky, hadry, 
vapky a různá nářadí.

Text a foto vedení Základní školy 
Ostrava-Hrabová 

Poděkování
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Z HISTORIE HRABOVÉ 

Když se  hrabovský filmový a  divadelní herec Inocenc 
Březina 11. října roku 1964 loučil po dlouhých 47 letech 
veřejného vystupování s Hrabovany na jevišti zaniklého 
hrabovského hostince U Lípy, kde zrovna odehrál roli 
veřejného posluhy Heliodora Drmoly v  Šamberkově 
divadelní veselohře Palackého třída 27, jistě netušil, 
že svým odchodem na herecký odpočinek symbolicky 
předznamenává i postupný úpadek a definitivní zánik 
hrabovského ochotnického divadelního souboru Vojan 
v  listopadu 1970. Ačkoli byl Inocenc Březina místním 
holičem, přesto se jako jediný občan Hrabové nesma-
zatelně zapsal do  zlatého fondu české, respektive 
československé kinematografie padesátých a šedesá-
tých let 20. století. Jaký byl jeho životní příběh a čím 
se proslavil? A proč jej můžeme směle zařadit po bok 
dalších hrabovských hrdinů?

Přestože byl Inocenc Březina dlouholetým hrabov-
ským občanem, pocházel z nedalekých průmyslových 
Vítkovic, kde se  narodil 20. listopadu 1900 rodičům 
Františku a Aloisii Březinovým. V mládí se patrně vyučil 
pánským holičem a zmíněné povolání vykonával celý 
svůj pracovní život. V  Hrabové, kam se  přestěhoval 
někdy před rokem 1923 za manželkou Annou, si otevřel 
dřevěnou pánskou holírnu nacházející se v minulosti 
na  Paskovské ulici (u  dnešního domu č. 726/147a) 
poblíž hostince U Lípy. Jak bylo tehdy běžné, nestaral 
se pouze o své potřeby či vlastní rodinu, v čele s dětmi 
Libuší (1925–1980) a  Milanem (1934–2018), ale začal 
se  obratem veřejně angažovat ve  prospěch hrabov-
ského kulturního života a dokonce i dalšího přežití čes-
kého národa, což doposud nebylo příliš zdůrazňováno. 
Vyjma herecké činnosti, o  níž ještě bude řeč, se  stal 
jednatelem Místní osvětové komise a  členem ještě 
dvou dalších vlivných hrabovských spolků – Klubu čes-
kých velocipedistů v  Hrabové a  Sboru dobrovolných 
hasičů v Hrabové. U hrabovských velocipedistů se stal 
dokonce jejich dlouholetým předsedou a jako aktivní 
dobrovolný hasič – četař byl vycvičen zvláště pro likvi-
daci požárů způsobených leteckým bombardováním. 
Měl i štěstí, přežil dopad spojenecké bomby u Památ-
níku Františka Janhuby na  Šídlovci. Úctu Hrabovanů 
si však zaslouží především Březinova hrdinská činnost 
během druhé světové války. Stal se spolupracovníkem 
partyzánského hnutí na  Těšínsku a  pravidelně jezdil 
na Morávku, do jednoho ze známých center druhého 
odboje, stříhat a  holit partyzány; při té  příležitosti 
je zásoboval základními potravinami pro přežití či práš-
kem DDT. Jen se  štěstím přežil úklady hrabovského 
kolaboranta s nacisty Karla Koždoně.

Celostátní věhlas ale Inocenci Březinovi samozřejmě 
přinesla jeho dlouholetá herecká divadelní a  přede-
vším filmová činnost. Od dětství hrál v představeních 
ochotnického divadla a po příchodu do Hrabové tuto 
ještě znásobil. Již v době první Československé repub-
liky se  zapojil jako herec do  divadelních představení 
hrabovské osvětové komise a  zlým dobám za  druhé 
světové války čelil divadelními hrami s  českým 

národním podtextem, které sám režíroval v  rámci 
vystoupení členů místního hasičského sboru. Hned 
po  druhé světové válce zahájil Březina své nejlepší 
tvůrčí období, které plně rozvinul po  založení Spolku 
divadelních ochotníků Vojan v  Ostravě-Hrabové 
30. listopadu 1947. Jako zakládající člen Vojanu proslul 
svým typickým lašským nářečím, odehrál nejméně 18 
premiér, včetně charakterních rolí v divadelních hrách 
Williama Shakespeara, Josefa Kajetána Tyla či  Julia 
Zeyera, a  zařadil se  mezi výrazné herecké osobnosti 
celého severomoravského regionu, kde Vojan krom 
domovské scény U  Lípy hrál svá představení. Mimo 
to se v rámci Vojanu ujal i režie divadelní hry Františka 
Langera Velbloud uchem Jehly či  vystupoval jako 
stand-up  komik. Vzhledem k  jeho výraznosti si  Bře-
zinu pravděpodobně při jedné z  her Vojan povšiml 
český režisér Jiří Weiss, který jej v  roce 1950 obsadil 
do první významné vedlejší role „Tesaře stryka Kocura“ 
ve válečném filmu Poslední výstřel. Tím byla zahájena 
kariéra Inocence Březiny u  československého filmu, 
jež pokračovala díky Jánu Kadárovi a Elmaru Klosovi, 
pozdějším slavným oscarovým režisérům takzvané 
československé nové vlny, kteří jej obsadili do  filmů 
Únos či  Hudba z  Marsu. V  padesátých a  šedesátých 
letech 20. století si Březina zahrál ještě v dalších čty-
řech filmech, z  nichž nejvýznamnější je  zjevně stále 
reprízovaný film Anděl na  horách z  roku 1955, kde 
díky režisérovi Bořivoji Zemanovi exceloval ve vedlejší 
roli ostravského horníka Josefa Maruščáka po  boku 
pozdějšího národního umělce Jaroslava Marvana, 
potažmo Mileny Dvorské. Je dobře známo, že osobní 
vzpomínky na Jaroslava Marvana rád vyprávěl po celé 
Hrabové. Přestože Inocenc Březina zemřel již dávno 
před necelým půlstoletím 7. května 1975, v  srdcích 
mnohých Hrabovanů zůstává dodnes. Byl pohřben 
na hřbitově v Ostravě-Vítkovicích.

Za poskytnutí cenných informací, materiálů  a fotogra-
fií děkuji Marii Stárkové a Miroslavu Houžvičkovi. 

Martin Slepička, foto: soukromá sbírka 
Marie Stárkové a Miroslava Houžvičky

Před 60 lety odehrál poslední divadelní 
představení slavný hrabovský herec 

Inocenc Březina

 c Hrabovský fil-
mový a divadelní 
herec Inocenc 
Březina

 c Inocenc Březina (vlevo) 
ve filmu Anděl na horách 
po boku Jaroslava Marvana 
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I  když zářijové povodně způsobily nemalé škody, 
a  to  nejen na  majetku našich občanů, ukázaly, 
že  si  my  všichni dokážeme v  nelehkých chvílích 
podat pomocnou ruku a  vzájemně se  podržet.  
Nezištnou obětavost během povodňového víkendu 
i v dnech následujících prokázali zejména naši dob-
rovolní hasiči, kteří s nezlomným nasazením trávili 
hodiny a hodiny v terénu, aby pomáhali zrovna tam, 
kde bylo třeba. Elán jim nedošel ani v dalších dnech, 
byli to právě oni, kteří se s vervou pustili do úklidu 
celé Hrabové.  Myslím, že mi dáte za pravdu, když 
napíšu, že  bez nich bychom se  s  povodňovou 
kalamitou jen těžko vypořádávali. Za  jejich ochotu 
a pomoc jim patří veliký dík.  

Dříve než se dostaneme k tomu osudnému víkendu, 
podnikli jste nějaká preventivní opatření již v týdnu 
před záplavami? 
S  dostatečným předstihem bylo avizováno, že  riziko 
intenzivních dešťů na  celém území našeho kraje 
je více než pravděpodobné. I přestože jsou naši hasiči 
připraveni kdykoli k výjezdu vyrazit, preventivně jsme 
zkontrolovali veškerou techniku a  provozuschopnost 
celé jednotky.   

V  rámci Hrabové máme vytipovaná asi čtyři místa, 
na  kterých pravidelně kontrolujeme propustky míst-
ních toků. Ty  jsme v  týdnu před povodněmi znovu 
obešli, abychom se ujistili, že propustky nejsou zane-
sené. Pak už nezbývalo nic jiného, než čekat, jak se celá 
situace vyvine. 

Mohli byste našim čtenářům popsat, jaké konkrétní 
činnosti jste během víkendu 14. a 15. září prováděli? 
Tak jak je  pro nás obvyklé, řídili jsme se  požadavky 
Krajského operačního a informačního střediska a pro-
váděli jsme dle instrukcí zásahy na  celém Ostravsku. 

K prvnímu výjezdu jsme byli povoláni v sobotu kolem 
páté hodiny ranní na  ulici Místeckou.  Od  sobotního 
rána, kdy už  i  u  nás začínala být situace dramatická, 
operovala část jednotky dobrovolných hasičů jen 
na  území Hrabové. Další hasiči pak pomáhali všude 
tam, kde byli povoláni. 

Hned během soboty jsme začali řešit vytopení naší 
základní školy. Situace zde velmi rychle eskalovala 
a  my  jsme museli urychleně čerpat vodu a  zachra-
ňovat co  nejvíce školního vybavení. Průběžně jsme 
samozřejmě monitorovali situaci v  celé Hrabové. 
Likvidovali jsme spadlé stromy, kontrolovali veškeré 
vodní toky včetně Ostravice. V noci ze soboty na neděli 
jsme rozhodli a  zrealizovali prokopnutí potoku Zyf 
v místě u šídloveckých garáží, což byl vcelku riskantní 
počin, který však Šídlovec „zachránil“ od ještě většího 
zatopení.

Jak dlouho jste trávili v terénu bez toho, aniž byste 
si odpočinuli? 
To  bylo velice individuální, někdo jel tak říkajíc non-
stop, někdo se  po  několikahodinovém zápřahu pár 
hodin vyspal a objevil se zase ve službě. Většina hasičů 
se střídala po dvanáctihodinových směnách.  

Na tomto místě je určitě dobré zmínit, že všem našim 
klukům patří obrovské poděkování, protože každý 
z nich jel opravdu na maximum. Musíme také vyzdvih-
nout práci hrabovských technických služeb, které nám 
byly vždy po ruce a také pomáhaly tam, kde bylo třeba. 

V  okamžiku, kdy voda začala konečně klesat, byl 
na řadě úklid a odstranění největších škod. Co měli 
v těchto dnech na starost naši dobrovolní hasiči? 
Jelikož naše jednotka spadá do kategorie, která zasa-
huje i mimo území svého zřizovatele, jsme nuceni řídit 
se  dle pokynů Krajského operačního a informačního 
střediska. I po ustání dešťů jsme tedy vyjížděli tam, kde 
nás povolali. Pokud jsme však měli volné prostředky, 
podíleli jsme se na úklidu Hrabové. Hlavní náplní bylo 
nakládání kontejnerů, odvoz pytlů s  pískem, čerpání 
vody ze sklepů bytových domů na Šídlovci.  

Na doraz 
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Nutno podotknout, že  primárním posláním hasičů 
je chránit životy, zdraví a majetek našich občanů, úklid 
sklepů je  tím pádem nad rámec naší povinné čin-
nosti. Nesetkali jsme se však s reakcí, že by se některý 
z hasičů odmítl na těchto následných akcích podílet. 

Zasahovali jste i v jiných částech Ostravy. Kam kon-
krétně jste byli povoláni a na jakou práci? 
Zasahovali jsme například v Přívoze, kde jsme pomá-
hali evakuovat klienty z  domova seniorů, v  Nové Vsi 
jsme se několik dní podíleli na čerpání vody. Zde byla 
situace opravdu dramatická a ještě 27. září jsme spolu 
s ostatními ostravskými hasiči v Nové Vsi vodu čerpali. 

Překvapilo vás něco na chování lidí během povodní? 
Ať už v pozitivním či v negativním slova smyslu. 
V  každé krizové situaci se  projeví rozmanitost lid-
ských povah. V  některým případech jsme si  opravdu 
vyslechli i  nemístné komentáře, avšak kritiků příliš 
nebylo. Občas se  stávalo, že  lidé špatně vyhodnotili 
situaci a tím zdržovali hasiče od další, mnohdy i důle-
žitější práce. Byli jsme třeba během soboty povoláni 
k  čerpáni vody ze  sklepů, i  když bylo jasné, že  voda 

bude nadále stoupat a čerpání bylo v  tento okamžik 
zbytečné. Jiný občan zase naléhal, abychom mu přišli 
zapytlovat rodinný dům, další počítal s tím, že budou 
hasiči po  povodních lidem sami vyklízet a  vynášet 
zatopené věci ze sklepů. 

Hrabovští občané však prokázali, že si naší práce váží 
a  povětšinou jsme se  setkali s  komplimenty a  slovy 
díků. Lidé nám nosili svačiny, obědy, přinesli teplý čaj 
nebo kávu. Takové situace vás zahřejí u srdce a připo-
menou vám, proč to všechno vlastně děláte. 

Tímto děkuji Davidu Krátkému, Jaroslavu Mintělovi 
a Milanu Minářovi za to, že si udělali čas a trpělivě 
odpovídali na mé otázky. 

Karla Slívová, foto David Krátký

OSOBNOSTI HRABOVÉ
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Obdobně jak v  roce 1997 postihly 
i  letos povodně Moravskoslezský 
kraj a  nevyhnuly se  tedy ani 
Hrabové. Od  čtvrtka do  neděle 
napadlo v  Hrabové přibližně 
275 mm  srážek. Tyto aktuální 
povodně však byly svým průběhem 
diametrálně odlišné od  povodní, 
které se  Hrabovou prohnaly před 
27 lety. Veškeré povodňové plány 
se  v  důsledku ukázaly jako neú-
činné, stejně jako v mnoha dalších 
obvodech našeho města, jelikož 
voda se jednoduše chovala jinak.

U  nás v  Hrabové tak tomu bylo 
nejen proto, že  jiný byl průběh, 
ale velmi se  změnily podmínky, 
které povodně ovlivňovaly. V  roce 
1997 Hrabovou zaplavovala řeka 
Ostravice, jejíž rozvodnění rozdělo-
val u starého splavu konec tehdejší 
haldy a  tento odval nedovoloval 
vrátit se  vodám zpět do  koryta 
dříve než po ulici Mostní. Po celou 
dobu tehdejších povodní hrozila 
svým protržením přehrada Šance, 
kdy byly obavy z následného vyto-
pení Hrabové povodňovou vlnou 
v  některých místech až  do  výše 
sedmi metrů. V  letošním roce byly 
zpočátku povodní Beskydy naštěstí 
intenzivnějšího deště ušetřeny, 
varování meteorologů přišlo včas 
a hydrologové měli čas se na přívaly 
vody připravit. Připravoval se  i  náš 
městský obvod, kdy byla předem 
komunálními službami zkontro-
lována a  vyčištěna všechna česla 
a  prověřena propustnost kanálů. 
Přestože letos Ostravice v Hrabové 
kulminovala prakticky až  v  úrovni 
spodní hrany mostu na  Vratimov, 
který bylo nutné z  tohoto důvodu 
uzavřít, byla stále dostatečná 
rezerva, než by se Ostravice začala 
rozlévat v  prostoru bývalé haldy 
a  následně do  Vrbin. V  korytě 
se  poslušně udržel i  potok Ščučí, 
který v roce 1997 bral břehy a zapla-
voval tehdy významnou oblast. 

Kromě toho, že  od  roku 1997 byla 
zrušena hrabovská halda podél 
Ostravice, došlo v  daném údobí 
ke dvěma zásadním změnám, které 
výrazně ovlivnily charakter a  prů-
běh letošních povodní. První a nej-
důležitější změnou je  v  mezidobí 
zrod průmyslové zóny na 115 hekta-
rech orné půdy, kde docházelo při 
minulých povodních k  vsakování 
a  případnému rozlévání dešťových 

vod. Vzápětí po povodních bylo ote-
vřeno Makro a s odstupem i Tesco. 
To  vše jsou rozsáhlé plochy plné 
budov, parkovišť a  manipulačních 
ploch, kde se  bez významnějšího 
vsakování odvádí dešťová voda. 
K  dispozici jsou tam sice retenční 
nádrže, ale ty  však nejsou dimen-
zovány na  delší vytrvalý déšť. Jen 
pro představu, jak významnou 
část 115hektarová průmyslová zóna 
v  Hrabové zabírá? Rozloha celého 
katastru Hrabové je  921 hektarů, 
včetně oblastí za  Ostravicí mezi 
Vratimovem a  Kunčicemi. Zabírá 
tedy téměř jednu osminu plochy.

Druhou významnou změnou 
je  prodloužená Mostní, která 
významně změnila hydrologické 
poměry v  Hrabové. Při její stavbě 
pravděpodobně došlo k  narušení 
historických drenáží z  30. let 20. 
století, které jsou v  jiných místech 
většinou stále funkční a významně 
se  podílejí i  dnes na  odvodnění. 
Hlavně se  však stala po  většinu 
své délky hrází mezi severní a  jižní 
částí Hrabové, v úseku mezi ulicemi 
Paskovská a Místecká.

Pro dokreslení představy je  nutné 
si  uvědomit, že  průmyslová zóna 
je  od  jižní části Hrabové výše 
přibližně o  10 metrů, a  tato jižní 
část Hrabové je  vůči Šídlovci výše 
cca o  dalších 6 metrů. Nová Bělá 
u  Plzeňské je  výše téměř o  celých 
25 metrů, Mitrovice v nejvyšší části 
o  30 metrů, a  tyto vody odtékají 
přímo k  nám, jelikož všechna 
tato voda tedy směřuje z  kopce 
dolů přes Hrabovou směrem 

k Ostravici. Mimo to přes Hrabovou 
vede zatrubnění dešťových vod 
z Dubiny v okolí hangáru, a to pod 
ulicí Na  Honech, a  nakonec ústí 
před areálem „Tajgy“ do  potoka 
Ščučí. V  západní části Hrabové 
teče potok Zyf, který sbírá vody 
nejen z Nové Bělé cestou od svého 
pramene v  Mitrovicích, ale jsou 
do  něj přiváděny vody po  hranici 
Staré Bělé a  Hrabůvky až  z  oblasti 
za  ulicí Plzeňskou, kde jsou před 
ulicí Kaminského zatrubněny 
a vyvedeny jsou u ulice Krmelínské 
do Zyfu. A všechny tyto přívaly vody 
musí Hrabová odvést do Ostravice, 
a to pokud možno bez dalších škod.

Povodňové vody víceméně kopíro-
valy plochy bývalých rybníků, mezi 
jejichž historickými hrázemi se roz-
lévaly a  směřovaly k  bývalému 
nejníže položenému hrabovskému 
rybníku – rybníku Šídlovec. Zde 
vody narazily na  překážku ve  své 
cestě, zatrubnění Šídloveckého 
potoka před Paskovskou ulicí, 
kteréžto zatrubnění nikdy nebylo 
na  takové přívaly vod dimenzo-
váno. Část vody se  tedy vydala 
Šrobárovou ulicí a  část po  tom 
co  vyrovnala hladinu o  půl metru 
níže položeného dvora školy 
a  zatopení její nejníže položených 
prostor, pokračovala východním 
směrem ke Ščučí. Voda vyplavovala 
zejména nové domy. Naši předci 
si  byli vědomi charakteru daných 
území a  na  místech bývalých 
rybníků, až  na  výjimky, nestavěli. 
Stavbě i  dnes naštěstí z  větší míry 
zamezuje významný krajinný 
prvek „Na Rybnících“. Dnes je však 

O povodních v Hrabové 
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jiná doba a  tlak stavět v  bývalých 
rybnících je  enormní, zejména 
co  se  týče bývalého rybníka Šajar. 
Zde totiž hranice významného kra-
jinného prvku nevedou po hrázi, ale 
kousek západněji. Když bylo letos 
2. září na  zasedání zastupitelstva 
našeho městského obvodu jed-
nomu významnému propagátorovi 
výstavby v  bývalém rybníku Šajar 
oponováno, že  by  se  mohl touto 
výstavbou zhoršit průběh povodní, 
vizionářsky oponoval, že  Hrabové 
již žádné větší povodně nehrozí. 
A  jak se  dalo z  argumentace 
pochopit, chce nejen on  výstavbu 
řešit zvýšením úrovně terénu, čímž 
pravděpodobně významně sníží 
plochu přírodního poldru, změní 
hydrologické poměry a  ohrozí 
záplavami okolní výstavbu. Mnohé 
letos naznačil i  nepovolený návoz 
dalšího občana v  tomto bývalém 
rybníku podél ulice Poplužní. Když 
naši předci vysušovali hrabovské 
rybníky, úmyslně prozíravě zvolili 
výšku terénu, jaká je dnes, a zacho-
vali historické hráze těchto rybníků 
a  pouze promyšlenými odvodňo-
vacími melioracemi protkali jejich 
dna. To  vše nepromyšlené stavby 
domků s  bezohlednou vidinou 
zisku ničí.

Při příchozím varování se  s  dosta-
tečným předstihem provedly 
přípravy vyčištěním česel a kanálů. 
Ve  čtvrtek i  v  pátek se  toto ještě 
znovu ověřilo včetně lávek a  pro-
pustků a  od  té  chvíle se  bedlivě 
sledoval stav Ostravice na  výše 
položených stanicích, jelikož toto 
poskytovalo několikahodinový 
prostor se  na  přívaly vod z  řeky 
připravit. Zajistila se i místa, kde lze 
v  případě potřeby získat dostatek 
písku k  pytlování. Zde patří podě-
kování firmám, jejichž písek jsme 
s  jejich vědomím následně také 
při pytlování využívali. Jmenovitě 
to  jsou firmy Hydrospor, která 
rekonstruuje vodovodní řad na ulici 
Paskovské, a místní firma Parkservis. 
Za  toto oběma firmám patří dík. 
Od  sobotního rána po  celý víkend 
byli k  dispozici na  úřadě starosta, 

tajemnice, příslušná úřednice 
a  tajemnice povodňové komise, 
kteří telefony řešili i v průběhu noci. 
V  terénu byli oba místostarostové 
a  koordinovali potřebné práce, 
všichni vyřizovali žádosti a  dotazy 
nejen občanů, ale i místních firem. 
V  terénu a  na  telefonu byli také 
bytový technik, referentka úřadu 
pro životní prostředí a  na  pracích 
se podílely i naše komunální služby. 
V pátek se u firmy OVaK zajišťovalo, 
aby se  retenční nádrže v  zóně 
vypouštěly až  poté, co  v  Hrabové 
opadne voda. Jednou z priorit bylo, 
aby se nezhoršovala situace dalšími 
vodami. Následně se  pravidelně 
kontrolovala klíčová místa a mapo-
val se vývoj, čímž se podařilo zame-
zit vypouštění retencí v  prostřední 
části zóny ve chvíli, kdy jedna z firem 
v  zóně požadovala jejich vypouš-
tění, jelikož jim voda zaplavovala 
elektrárnu. Větší vzedmutí hladiny 
Šídloveckého potoka nastalo ještě 
večer ze soboty na neděli, kdy vodě 
již nestačilo protékat starým most-
kem na  neudržované hrázi mezi 
bývalými rybníky Starý a Nový Hurt 
a  mostek i  s  kusem bývalé hráze 
probořila a  začala se  drát směrem 
k severu přes domy na konci ulice 
Poplužní. Tuto vlnu následně nevy-
držel mostek na  ulici Dubraviova 
směrem k myslivecké chatě.

Od  pátečního večera stav monito-
rovali i naši dobrovolní hasiči, kteří 
od  této doby po  celý následující 
týden jeli nonstop na  tři směny 
a  odvedli neuvěřitelný kus práce, 
a  to  nejen u  nás, ale v  případě 
akutní potřeby i  na  dalších mís-
tech mimo Hrabovou, kde byli 
v  průběhu povodní odvoláváni 
a dokonce ještě 27. září dočerpávali 
vodu v Nové Vsi, stejně jako mnoho 
dní předtím. U  nás také pomá-
hali kupříkladu hasiči z  Paskova, 
Kunčiček či  Vratimova. Za  to  jim 

patří obrovský dík a nejen to, zasa-
hující hasiči budou ze strany úřadu 
odměněni.

Skvělí ale byli i  občané Hrabové, 
kteří v  hojném počtu reagovali 
na  výzvy a  pomáhali kde bylo 
aktuálně potřeba. Mnozí pro tyto 
občany v  první linii připravovali 
občerstvení a  kupříkladu pekli 
buchty. Pro hasiče a  dobrovolníky 
nezištně vařili skvělé jídlo Adámkovi 
z  restaurace Stodola. Při pytlování 
bylo možno zaslechnout i  jiné 
jazyky a  bylo tedy patrno, že  ruku 
k dílu připojili i uprchlíci před válkou 
na  Ukrajině. Hodně dobrovolníků 
se scházelo i při následném úklidu 
neuvěřitelného množství odpadu 
z  vytopených sklepů Šídlovce. 
Všem těmto dobrovolníkům patří 
velký dík. Velký dík patří i  Pavlu 
Gomolovi, kterého napadlo, kde 
provést prokop do  Zyfu pro uleh-
čení Šídlovci. Po konzultaci s našimi 
hasiči tito tento prokop zajistili (viz 
foto na titulní straně), v souladu s již 
hejtmanem vyhlášeným stavem 
nebezpečí.  Na jejich výzvu obratem 
dorazil další občan Hrabové se svým 
bagrem, pan Bedřich Chlupatý 
mladší, který pak ještě nejednou 
zasahoval, kupříkladu v  oblasti 
Na  Hurtě. Jmenovitý dík patří 
i  Jiřímu Kročkovi mladšímu, který 
se  svým vozem s  kontejnery neú-
navně jezdil na skládku do Hrušova. 
Podobně jako Davidu Adámkovi 
a Liboru Lyčkovi, kteří také poskytli 
svá vozidla a kontejnery.

Co  se  týče odvozu odpadu, i  zde 
situace nebyla snadná. OZO své 
vozy uschovalo před velkou vodou 
na nejvyšším místě, což bylo nahoře 
na  skládce v  Hrušově. Tento krok 
se ukázal být prozíravým z důvodu, 
že  OZO na  Slovenské ulici bylo 
totálně vytopeno. Skládka byla 
v pondělí rozmočená, neprůjezdná 
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pro těžkou techniku, a  proto bylo 
k dispozici pro celou Ostravu pouze 
30 krizových kontejnerů a z tohoto 
důvodu dostala Hrabová k  dispo-
zici pouze čtyři kontejnery. Mnozí 
občané však nedovedli pochopit, 
že  z  důvodu záplav nelze ihned 
po  povodních zajistit více kontej-
nerů. Jak se  situace zlepšovala, 
bylo nám v dalších dnech povoleno 
jedno vozidlo s  právem vjezdu 
na skládku a následně pak i druhé.

Městský obvod nakoupil šest 
vysoušečů, které byly nasazeny 
do  školy, aby mohl být obnoven 
řádný provoz jídelny. Vytopeno bylo 
bohužel i týden předtím dokončené 

a  vybavené přízemí nové části 
družiny. Jsme rádi, že  podstatnou 
část nábytku se podařilo zachránit. 
I zde vysoušeče našly své uplatnění. 
Škola sama uspořádala veřejnou 
sbírku a pořídila si  z ní  ještě jeden 
vysoušeč.

Ač nyní vedení městského obvodu 
a  celý úřad v  této době ještě řeší 
důsledky povodní, již se  sjednávají 
schůzky se  zástupci průmyslové 
zóny, OVaKu, Povodí Odry, DIAMO 
a  dalších subjektů, pro hledání 
řešení, jak v  budoucnu zajistit 
minimalizaci případných následků 
vody valící se  přes Hrabovou smě-
rem ke  korytu Ostravice. Důležité 
bude zajistit i  zastavení další 
výstavby v  zátopových oblastech. 
Problémem je  i  nezkolaudovaná, 
nepřebraná a  málo kapacitní 
kanalizace a  odvodnění v  oblasti 
poblíž ulice Krmelínské na Žižkově. 
Některá řešení se však již rýsují.

A  jaká byla příčina povodní 
u  nás, potažmo ve  většině 
Moravskoslezského kraje? Byla 
to  tlaková níže Boris, která oblastí 
dvakrát prošla a  přinesla střední 

Evropě několikadenní enormní 
srážky s  ničivými povodněmi. 
V Polsku a Itálii byla dokonce prová-
zena tornády. Ve  srovnání s  jinými 
částmi kraje, kde mnoho lidí přišlo 
o  domovy a  veškerý svůj majetek, 
a  také ve  srovnání s  dalšími měst-
skými obvody Ostravy, jako Nová 
Ves, Poruba, Polanka, Martinov 
či  Přívoz, byly škody minimální 
a  povětšinou se  jednalo o  zato-
pené sklepy či  zahrady. Dokonce 
i  výpadky elektrické energie byly 
minimální oproti jiným částem 
Ostravy, kde byly i několikadenní.

Děkujeme všem, kteří se  zapojili 
do  boje s  povodní a  následného 
úklidu škod. Vaše ochota, oběta-
vost a nasazení byly neocenitelné 
a ukázaly, že  i  v  těžkých chvílích 
dokážeme držet spolu. Vážíme 
si  každého, kdo přiložil ruku 
k dílu, ať už v  terénu, při koordi-
naci, nebo podporou v  zázemí. 
Společně jsme zvládli velký kus 
práce a  ukázali, že  v  Hrabové 
umíme táhnout za  jeden provaz. 
Děkujeme!

Text a foto Milan Slíva 

Zažila jsem povodně v  roce 1997, 
vzpomínám si, že  to bylo v období 
prázdnin, začalo hustě pršet 
a na druhý den bylo skoro všechno 
pod vodou. Jedním slovem hrůza. 

Dcera zrovna byla na  dětském 
táboře v Karlovicích. Poté, co opadla 
voda, vypravili jsme se s manželem 
za  ní. Musím říct, že  na  tuto cestu 
nikdy nezapomenu. Rozbité mosty, 
zatopené domy, zoufalí lidé, kteří 
s malým zavazadlem nejnutnějších 
věcí odcházeli hledat azyl ke svým 
rodinám nebo blízkým. Přehrada 
Šance přímo děsivě zuřila, jak 
se z ní valila voda. 

Po  27 letech se  smutná historie 
zopakovala. 

Před předpovědí počasí a  hustým 
deštěm jsem měla respekt, dcera 
se zeťem mi odvezli auto na kopec 
na  parkoviště v  Nové Bělé. Zpětně 

musím přiznat, že  toto rozhodnutí 
bylo správné, jak se vzápětí ukázalo. 

Déšť a Šídlovecký potok udělaly své. 
Během jednoho dne se  Šídlovec 
proměnil na  velké jezero. Veškeré 
sklepy poblíž mého domova byly 
zaplaveny, včetně mého. Voda 
sahala do  výšky 30 cm  od  stropu. 
Lidé chodili ve vodě a nechtěli uvě-
řit tomu, co se stalo, a báli se toho, 
co nás teprve čeká. 

Jak se  voda odčerpala, každý 
se  snažil, dle svých možností, vyk-
lidit svůj sklep. Obyvatelé našeho 
domu měli štěstí v  neštěstí, jak 
se  říká, jelikož kdo nebyl schopen 
vyklidit svými vlastními silami svůj 
zpustošený sklep, mohl se  obrátit 
na hrabovský úřad o pomoc. 

Radomír Orkáč a  úřednice Lenka 
Krejčíčková společně s  dobrovol-
níky z řad občanů Ostravy-Hrabové, 

kteří i přesto, že byli sami zatopeni, 
byli tak velice laskaví a přišli podat 
pomocnou ruku. Vyklidili sklepní 
prostory a sklepy seniorům. Chtěla 
bych tímto poděkovat všem, kteří 
se podíleli na pomoci po povodních 
a  zejména panu místostarostovi 
za  jeho vstřícnost a  lásku k  naší 
městské části Hrabová. 

Text a foto Šárka Bořutová 

Zářijové povodně udeřily v  celém Moravskoslezském kraji v  neob-
vyklé síle. Bohužel ani Hrabová nezůstala ušetřena a  naši občané 
museli řešit zatopené sklepy i  zahrady, některým dokonce voda 
zatekla i do jejich domovů. 

Oslovili jsme čtyři hrabovské obyvatele z různých částí našeho obvo-
du a poprosili je, aby se k nedávné situaci vyjádřili.  Děkujeme jim, 
že si i v těchto nelehkých časech našli prostor a odpověděli nám. 

Povodně očima 
hrabovských 

občanů 
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I  když byla hrozba povodní v  médiích avizována, 
nikdo nečekal, že  deště udeří v  takové síle. 
Připravovali jste se  vy  osobně na  možnost záplav 
nebo jste byli k prognózám spíše skeptičtí?
Zažili jsme už velkou vodu na farmě, proto mám vždy 
z takových předpovědí velký respekt.

Ve které části Hrabové bydlíte a  jak moc povodeň 
zasáhla váš domov a vaše bezprostřední okolí?
Jsme na Krmelínské ulici na Žižkově a farma Duběnka 
je přes cestu. Přes celou farmu protékala široká žlutá 
řeka. Jaká byla její hloubka, jsem nezjistila, protože 
gumáky nestačily. Jenom díky neustálému čerpání 
vody (dva dny a noc) se nám podařilo udržet hladinu 
vody těsně od prahu stájí.  

Kdy jste si  poprvé uvědomili, že  „jde do  tuhého“, 
a jak jste na danou situaci reagovali?
Jakmile se začala tvořit první „jezírka“ a nepřestávalo 
pršet, evakuovali jsme zvířecí obyvatele z voliér.

Byla vám v  průběhu povodní nabídnuta pomoc 
ať už ze strany kamarádů, známých, či třeba sousedů?
Mám hodně přátel a  známých mezi chovateli, kteří 
nabízeli pomoc a  umístění zvířat v  bezpečí. Velice 
mě  potěšilo, že  i  veřejnost, návštěvníci a  příznivci 
farmy, měli o  zvířata starost a  nabízeli pomoc. Všem 
moc děkuji.

Text a foto Jolana Pravdová 

I  když byla hrozba povodní 
v médiích avizována, nikdo neče-
kal, že  deště udeří v  takové síle. 
Připravovali jste se  vy  osobně 
na možnost záplav nebo jste byli 
k prognózám spíše skeptičtí?
Když jsme slyšeli o hrozbě povodní, 
brali jsme to vážně. Já osobně jsem 
je  totiž zažil v  roce 1997 v Ostravě-
-Hrušově, kde bylo tehdy 1,5 metru 
vody na silnici a přitékala i ze všech 
kanálů okolo. Takže jsme při těchto 
zprávách vždy ve střehu. 

Ve  které části Hrabové bydlíte 
a  jak moc povodeň zasáhla váš 
domov a  vaše bezprostřední 
okolí?
Tentokrát nás povodeň zasáhla 
v  rodinném domku na  Bažanově 
ulici pod hřbitovem. Pro jistotu jsme 
dali všechny věci ve sklepě i v garáži 
na  stoly, a  jelikož dům postavil 
praděda mé  ženy tak, že  je  vchod 
skoro dva metry nad povrchem, 
neobávali jsme se, že  by  se  voda 
dostala do  domu. Vždyť i  při těch 
největších záplavách dostoupala 
voda „jen“ k  brance. Tentokrát 
ovšem stoupla nečekaně až  pod 
hřbitov, takže jsme zůstali uvězněni 

jak na  ostrůvku. Voda byla všude 
okolo nás. Z pole za domem se stal 
splav, potok nebyl dávno znát, 
voda prostě přitékala z polí a stále 
stoupala. 

Kdy jste si  poprvé uvědomili, 
že  „jde do  tuhého“, a  jak jste 
na danou situaci reagovali?
Když jsme se pak ráno vzbudili, byla 
zaplavena už  i  garáž před domem 
a  klika od  dveří sklepa ani nebyla 
vidět. Vzal jsem gumáky a šel kon-
trolovat situaci, jelikož ve  sklepě 
máme elektrický kotel. Ale je  dost 
vysoko, takže k  němu se  hladina 
nedostala. Když jsem šel k  autům, 
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které jsme zaparkovali na  vyvýše-
ném místě u  hřbitova, brodil jsem 
se  vodou, která mi  byla až  nad 
kolena. Tehdy jsme si řekli, že je zle, 
vypnuli jsme hlavní jistič, sbalili 
nejnutnější věci a odjeli z Hrabové. 

Byla vám v  průběhu povodní 
nabídnuta pomoc ať už ze strany 
kamarádů, známých, či  třeba 
sousedů?
Na domku máme kamery, tak jsem 
sledoval na  dálku, jak to  vypadá 
s hladinou, jestli nestoupá stále víc, 
ale až do noci to bylo pořád stejné. 
Další den ráno jsem na  kameře 
viděl jen zelenou trávu, po  vodě 

u domu ani památky. Samozřejmě 
pole bylo stále pod vodou, ale 
bylo vidět, že  to  není žádná velká 
hloubka. Nevěřili jsme tomu, 
že povodeň tak rychle odešla, proto 
jsme sedli do auta a jeli se přesvěd-
čit na vlastní oči. 

Bylo to  skutečně tak, začali jsme 
proto s  úklidem a  teprve teď nám 
došlo, co  všechno jsme vlastně 
nezachránili, protože hladina byla 
o  hodně výš, než kdy v  historii. 
Dostali jsme v  průběhu úklidu 
spoustu nabídek na  pomoc 
od  kamarádů, dokonce i  hasiči 
se  přijeli zeptat, jestli něco 

nepotřebujeme, ale všechny jsem 
s  díky odmítnul. Když jsem viděl 
zkázu jiných domů v  Hrabové, tak 
naše škody byly ve srovnání s nimi 
opravdu malé. Vyklizeno máme, teď 
ještě stále sušíme a  pak budeme 
opravovat poškozené zdi a  vše 
okolo. Naštěstí jsme povodeň pře-
žili ve zdraví, a to  je hlavní. Někteří 
neměli takové štěstí. Držíme pěsti 
všem, ať se jejich životy vrátí co nej-
dříve k normálu.

Text a foto Václav Fajfr

I  když byla hrozba povodní v  médiích avizována, 
nikdo nečekal, že  deště udeří v  takové síle. 
Připravovali jste se  vy  osobně na  možnost záplav 
nebo jste byli k prognózám spíše skeptičtí?
Ano, hrozbu velkých srážek jsem zaznamenal, příprava 
probíhala standardně, vyčištění okapů, úklid zahrady 
(tj. sundání plachty na  altánu, odpojení elektřiny). 
Vzhledem k  tomu, že  jsem zažil 7–8 velkých povodní 
a voda se nikdy nedostala do domu, byl jsem v klidu. 
Povodně obvykle nastaly, když delší dobu pršelo a pole 
byla nasáklá vodou. Teď skoro celé prázdniny nepršelo. 
Těžko jsem mohl předvídat, že  nás zatopí. Údajně 
tomu napomohla průmyslová zóna. Doufám, že  vše 
bude řádně prošetřeno a budou vyvozeny závěry, aby 
se toto neopakovalo. K navozující otázce „deště udeří 
v  takové síle“ bych rád viděl přesná data a  srovnání 
s jinými roky 2010, 2002, 1997 ohledně srážek v Hrabové, 
jestli tady opravdu napršelo o 200 mm více než výše 
zmíněné roky. Samostatná kapitola je  podchod pod 
prodlouženou Mostní, kde podle projektanta asi měla 
voda téci do kopce. (Několikrát se to řešilo přes komisi 
výstavby, dopravy a ekologie i zastupitelstvo, nicméně 
tentokráte opravdu do kopce tekla, tak asi ok.) 

Ve které části Hrabové bydlíte a  jak moc povodeň 
zasáhla váš domov a vaše bezprostřední okolí?
Konec ulice Poplužní, 20 cm  vody v  domě, v  garáži 
30 cm. Naproti zahrádkáři půl metru vody na zahradě, 
letos už  úrodu nesklidí. Sousedka měla vyplavenou 
garáž i letní posezení. 

Kdy jste si  poprvé uvědomili, že  „jde do  tuhého“, 
a jak jste na danou situaci reagovali?
Nebyl jsem doma. Bratr mě  průběžně informoval 
zprávami. V  11:40 psal: „Potok se  vylil.“ Standardní 
věc při povodni, potoky se vzájemně vyrovnávají přes 
pole, obvykle ten u  nás do  toho blíže zóně. Ve  13:42 
přišla informace: „Stěhuji kuřata z  výběhu slepic 
na vyšší místo.“ Což ve finále nestačilo. V 18:39 už bratr 
posílá takové divné fotky, voda teče do garáže a blíží 
se ke vchodu, kde jsou pro jistotu pytle s pískem. I tuto 
situaci jsem zažil, ale nikdy se voda nedostala dovnitř. 
Ráno ve  2:39 bratr píše, že  je  to  v  „háji“  a  voda teče 
do domu. 

Byla vám v  průběhu povodní nabídnuta pomoc 
ať už ze strany kamarádů, známých, či třeba sousedů?
Ano, pomohli mi  přátelé, jak z  klubu velocipedistů, 
tak ze stolního tenisu, také rodina. Všichni byli skvělí. 
Jmenovitě bych chtěl poděkovat Radimovi a  Katce 
Miklasovým, kteří s  námi (Jana Vášová, Petr Veselý) 
bojovali v  neděli odpoledne od  15:00 do  22:30, než 
jsme všechnu vodu dostali z domu. Kdo toto nezažil, 
nepochopí. Pavle Svobodové, Ivoši Žebrákovi, Jozefu 
Brezinovi, Karlovi Ševčíkovi za  zapůjčení techniky 
k vysoušení. A krom výše zmíněných, kteří přišli znovu, 
i  Frantovi Janšovi, Romanu Heinovi, Lence Śmigové, 
Jirkovi Skrzeczkovi a  Radku Orkáčovi za  pomoc při 
naložení kontejneru. Hasičům za  pořezání spad-
lých stromů. Také díky za  pomoc Honzovi Kludkovi 
a Honzovi Veselkovi.

Martin Veselý, foto Renáta Králová 
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POVODNĚ V HRABOVÉ – DEN PO DNI 

14. září 2024 

foto: Pavel Šedlbauer
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POVODNĚ V HRABOVÉ – DEN PO DNI 

15. září 2024 
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15. září 2024 

POVODNĚ V HRABOVÉ – DEN PO DNI 

19. 9.

17. 9.

16. 9.

17. 9.

19. 9.

21. 9.

19. 9.

21. 9.

16. 9.

18. 9.

21. 9.

Úklid Hrabové 

 c Autory fotografií jsou Ilona a Libor Hromádkovi a Radomír Orkáč.
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Nedílnou součástí života obyvatel 
Hrabové v minulosti byly také nej-
různější tragické události a nebez-
pečné situace, které ohrožovaly 
majetek, domácnosti a lidské životy. 
K  těm významnějším, zasahující 
více či méně každého člověka, patří 
povodně. K  rozlití nadměrného 
množství vody v  krajině mimo 
koryto vodního toku docházelo 
v  Hrabové poměrně často. Bylo 
to dáno bohatými přírodními vod-
ními poměry. Obcí, resp. městským 
obvodem, protéká odedávna řeka 
Ostravice a potoky Ščučí, Zyf a Šíd-
lovecký potok. Opomenout nelze 
ani několik rybníků. 

Patrně nejstarší dochované 
písemné prameny uvádějící 
povodně pocházejí z osmdesátých 
let 19. století, kdy řeka Ostravice 
opakovaně zaplavovala pozemky 
občanů. Ta  nejničivější proběhla 
v  roce 1880. Tehdejší vedení Velké 
Hrabové, jak zněl oficiální název 
obce, nechalo vystavět na  nejzra-
nitelnějších místech za  pomoci 
státních a  zemských subvencí 
několik ochranných zábran. Jen 
do  roku 1906 dosáhly investice 
do  protipovodňových opatření 
cca 14 000 rakouských korun. Díky 
jim neutrpěla Hrabová během 
povodní v  roce 1903 žádnou větší 
škodu. Bohužel o dva roky později 
rozvodněná řeka ochranné zábrany 
nejen poškodila, ale znovu zaplavila 
okolní úrodnou půdu. Navíc na pra-
vém břehu Ostravice došlo k pode-
mletí terénu včetně dřevěných 
přechodových lávek, což ohrožo-
valo bezpečnost obyvatel. Starosta 
Ludvík Staněk vyjednal v říjnu 1906 
s  místodržitelským radou Karlem 
Spenglerem z  okresního hejt-
manství v  Moravské Ostravě další 
protipovodňová opatření. Pravý 
břeh měl být upevněn proložením 
jednoduchých a  dvojitých zábran 
z vrbového proutí vyplněných štěr-
kem a kamením o délce 270 metrů. 
Situaci možná trochu paradoxně 
zkomplikovali dva místní občané 
Jan Sikora a Jan Piskoř, kteří odmítli 
další stavební úpravy na  svých 
pozemcích. Naproti tomu ostatní 
vlastníci příslušných nemovitostí 
Vítkovické horní a  hutní těžířstvo 
(VHHT), manželé Ličkovi a  Johana 

Břenková, souhlasili s odstoupením 
svých pozemků za  odpovídající 
náhrady. Vše za podmínky, že reali-
zací zábran nedojde k omezení vod-
ních práv VHHT, zároveň nesmělo 
dojít k  poškození čisticích nádrží, 
jež patřily rakouskému spolku pro 
výrobu celulózy ve Vratimově. 

Otázka dalších opatření byla opět 
aktuální po povodni v roce 1910, kdy 
na Ostravici vznikla dokonce úplně 
nová ramena řeky a voda zaplavila 
úrodná pole na  obou březích. 
Legislativního rámce se  regulace 
Ostravice dočkala o  rok později 
v  podobě schváleného zemského 
zákona. Výsledkem byla výstavba 
provizorního jezu na  pozemku 
Marie Černé, přesto i  později řeka 
způsobovala nemalé škody. Stačí 
uvést stručnou statistiku: v  letech 
1918–1940 došlo na  katastru Hra-
bové ke  třinácti povodním! V  roce 
1926 velká voda dokonce pětkrát 
strhla lávky pro chodce. Při povodni 
v září 1937 dosáhly škody na země-
dělských plodinách na  300 000 
korun. Opravy škod byly nema-
lým nákladem obecní pokladny. 
Opakovaně se  na  zastupitelstvu 
hovořilo o nutnosti efektivně regu-
lovat řeku Ostravici. Starosta Ludvík 
Duhan po  opakujících se  zápla-
vách v  roce 1926 urgoval zahájení 
výstavby dalších zábran u státních 
úřadů. Za  zájmy Hrabové loboval 
v  této věci na  příslušných mís-
tech Ministerstva veřejných prací 
v Praze také sociálnědemokratický 
poslanec Národního shromáždění 
a  pozdější starosta Moravské Ost-
ravy Josef Chalupník. Na regulační 
práce najímalo vedení obce několik 
desítek místních nezaměstnaných 
osob, ovšem kvůli nedostatku 
financí byly úpravy břehu prová-
děny nedostatečně, ačkoli celkové 
protipovodňové stavební náklady 
v  meziválečném období přesáhly 
tři milióny korun. Pak následovalo 
období relativního klidu až do 24.–
26. července 1960. Ostravice totiž 
protrhla břeh v Paskově a zaplavila 
pozemky až do Hrabové. Na Mostní 
ulici tekla voda proudem ve  výšce 
80 cm. V  části ulice Na  Potoku 
měla voda až  1, 5 metru! Mimoto 
potok Ščučí zaplavil rodinné domy 
v  ulici Na  Farském. S  pomocí 

hasičů a členů Veřejné bezpečnosti 
musely být evakuovány desítky 
občanů do prostor nové hrabovské 
základní školy. Dramatická situace 
nastala v  n. p. Prefa, ze  kterého 
byly převáženy na  poslední chvíli 
na člunu osoby, které neuposlechly 
příkaz k opuštění objektů. 

V paměti obyvatel Hrabové utkvěla 
na  dlouhou dobu především 
povodeň, ke  které došlo v  roce 
1997. Dne 28. června tohoto roku 
si  obec připomínala kulaté výročí 
700 let svého trvání, ovšem týden 
po  oslavách zasáhly celé Slezsko 
a  Moravu katastrofální povodně 
nemající snad ve 20. století obdoby. 
Pod vodou se  ocitla takřka třetina 
Ostravy, nejhorší situace byla 
v  městských obvodech Nová Ves, 
Svinov, Hrušov, Koblov a Mariánské 
Hory. Meteorologové před hrozbou 
intenzivních dešťů předem varovali 
a  jejich předpověď se  bezezbytku 
vyplnila. Např. na Lysé hoře spadlo 
v  neděli 6. července 1997 za  24 
hodin rekordních 234 mm  srážek, 
čímž padl dešťový rekord ze srpna 
1972. Mnoho hrabovských občanů 
přeparkovalo preventivně své 
osobní automobily v  sousední 
Hrabůvce na  ulici Aviatiků. Ani 
vedení Hrabové nic nepodcenilo. 
Dobový kronikářský záznam uvádí: 
,,Od nedělního rána dne 6. července 
zasedala průběžně povodňová 
komise řízená starostou městského 
obvodu Ing. Bohumilem Rundtem. 
V  součinnosti s  místními hasiči 
kontrolovala v  terénu nejkritičtější 
místa hrozící průvalem a  zatope-
ním.“ Zpočátku to vypadalo, že řeka 
Ostravice neopustí své koryto. 
Nakonec se  situace zkomplikovala 
v  důsledku vytrvalých dešťů. Bes-
kydská přehradní nádrž Šance byla 
již plná, a  nezbývalo než zvýšit její 
vypouštění ze  110 na  260 m2 vody 
za vteřinu. O této výjimečné situaci 
informoval ministr vnitra Jan Ruml 
primátora Ostravy Ing. Evžena Toše-
novského. V noci ze 7. na 8. července 
1997 došlo ke zvýšení hladiny Ostra-
vice tak dramaticky, že byla bezpro-
středně ohrožena mj. také Hrabová. 
Jindy klidná řeka se změnila v dravý 
živel s výškou hladiny přesahující 5 
metrů. Starosta Ing. Bohumil Rundt 
na nic nečekal a vyhlásil nezbytnou 
evakuaci. Uprostřed noci byli oby-
vatelé probuzeni hasičským autem 
s  tlampačem, které jezdilo po hra-
bovských komunikacích s  výzvou 
k  evakuaci. Lidé byli informováni 
rovněž prostřednictvím obecního 
rozhlasu. Občané, kteří neměli 
možnost se  dočasně přestěhovat 
ke svým příbuzným, byli převáženi 

Povodně v Hrabové  
byly časté

Podzim 
v knihovně 
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KNIHOVNA

do porubských ubytoven, nemocní 
lidé do  vítkovické nemocnice. 
Za shromažďovací místa byly určeny 
základní škola, úřad městského 
obvodu a  hasičská zbrojnice. Jako 
naprosto nenahraditelní se  ukázali 
v  této krizové situaci místní hasiči, 
kteří velmi ochotně pomáhali obča-
nům. Někteří lidé odmítli nekom-
promisně opustit své domovy 
a  spoléhali na  to, že  se  je  voda 
neohrozí. Tehdejší člen povodňové 
komise a  člen Rady městského 
obvodu Petr Balušek konstatoval: 
,,Evakuace proběhla organizovaně 
a  spořádaně, ukázněně podle 

pokynů.“ Zodpovědně se po vyhlá-
šení evakuace zachoval zejména 
personál dětského domova. Čtyři 
vychovatelky uposlechly výzvu 
a  se  všemi 29 dětmi se  okamžitě 
přemístily do  nedaleké základní 
školy, kde chtěly přečkat nejhorší 
chvíle. Jenže už po dvou hodinách 
musely děti během noci probudit 
a všichni byli převezeni do Poruby. 
Samozřejmě že  most mezi Vra-
timovem a  Hrabovou byl před 
očekávanou vlnou uzavřen. Zvýše-
nou hladinu měly rovněž všechny 
potoky. Katastrofický scénář 
se naštěstí nenaplnil a lidé se mohli 

brzy vrátit do  svých domovů. Tato 
povodeň postihla nejvíce v Hrabové 
ulice Na  Potoku a  Na  Farském, 
na  jejímž konci dosáhla hladina 
vody 1 metr, dále část ulice Mostní, 
Mlynářské a Bažanovy. 

Zdroje: Archiv města Ostravy, Archiv 
VÍTKOVICE, a.s., Kronika městského 
obvodu Ostrava-Hrabová, noviny 
Duch času, Svoboda.

Radomír Seďa

Podzim 
v knihovně 

Drazí čtenáři,

velkou radost nám udělal váš zájem 
o knihovnu. Mnozí z vás nabídli svou 
pomoc po povodni, která Hrabovou 
zastihla v  polovině září. Naštěstí 
jí  nebylo třeba a  knihovna zůstala 
v provozu. Děkujeme za váš zájem.

Beseda se  spisovatel-
kou Evou Tvrdou
Regionální autorka Eva Tvrdá 
má  na  kontě téměř dvě desítky 
knih. Všechna její díla jsou k  dis-
pozici v  pobočkách Knihovny 
města Ostravy. Ta  hrabovská jich 
má  celkem devět. Najdete mezi 
nimi úspěšnou Slezskou trilogii, 
která zachycuje opavské Slezsko 
ve  20.  století. Autorka odhaluje 
dávná rodinná tajemství, knihám 
nechybí mysteriózní rozměr 
a  napětí. Trilogie zahrnuje knihy 
Dědictví, Třešňovou alejí a  Okna 
do  pokoje. Volným pokračováním 
trilogie je pak Pandořina skříňka. 

Za knihu Mrtvou neměl nikdo rád 
získala Eva Tvrdá v roce 2018 Čestné 
uznání Asociace autorů detektivní 
literatury. Dalším detektivním 
příběhem je  Dlužná částka. Obě 
tato díla jsou psána ve stylu Silesia 
Noir, což je žánr, který vzniká v pol-
ské části Horního Slezska, a  píšou 
se zde detektivky temné jako Slez-
sko samo.

K  zapůjčení jsou také další autor-
čina díla: Hravé příběhy, Andělé, 
tabulky a sny a z roku 2019 Očima 
vidět.

Na odvrácené straně je nová kniha 
Evy Tvrdé, která vyšla v  letošním 
roce. Ve  středu 6. listopadu 2024 
v 16.30 hodin se uskuteční Beseda 
se  spisovatelkou Evou Tvrdou 
v  hrabovské pobočce Knihovny 
města Ostravy. Spisovatelka zde 
představí svou novou knihu, kterou 
si  bude možné na  místě zakoupit 
a  také nechat ozdobit autorčiným 
podpisem.

Klub Generace
Ve  čtvrtek 19. září 2024 se  poprvé 
setkal Klub Generace v  Hrabové. 
Vzhledem k  okolnostem, které 
setkání předcházely, jsme ani 
moc nedoufali, že  vůbec někdo 
do  knihovny přijde. Milým překva-
pením bylo, že  zájem z  vaší strany 
byl a sešli jste se ve složení čtyř dam 
a  dvou pánů. Debata se  plynule 
rozproudila a bylo to příjemné poví-
dání o knihách i o běžném životě.

Příští klub bude opět ve  čtvrtek, 
a  to  17. října 2024 v  10.00 hodin. 
Srdečně zveme všechny, kdo mají 
chuť si popovídat, pobavit se vážně 
i  nevážně, zasmát nebo se  nechat 
druhými inspirovat. 

Týden knihoven
V  týdnu od  7. do  13. října 2024 
proběhnou ve  všech pobočkách 
Knihovny města Ostravy kulturní 
a  další doprovodné akce k  Týdnu 
knihoven.

Na  každého, kdo v  pátek 11. října 
2024 navštíví knihovnu v  Hrabové, 
čeká překvapení. Po celý den bude 
Šťastný pátek a  všichni návštěv-
níci, kteří v  tento den do knihovny 
vkročí, obdrží dárek.

Klub Šidélko – změna
Rádi bychom vás upozornili 
na změnu v termínu konání klubu. 
V  listopadu bude setkání výji-
mečně ve středu, a to 6. listopadu 
2024. Čas se  nemění, začínáme 
v 10.00 hodin.

Přejeme vám krásné podzimní dny 
a těšíme se na vás v knihovně

Text a foto Eva Vytasilová

 c foto Eva Tvrdá
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927
I  hrdinové musí někdy odpočívat. Při 
výjezdech naši dobrovolní hasiči najeli 
927  km  s  hasičskou technikou a  celkem 
zaznamenali 111 hlášených událostí (adres). 
Strávili více než 70 hodin čerpáním vody 
pomocí agregátů a  během zásahů došlo 
ke zranění jednoho hasiče.

200

19

4

Jiří Kroček, David Adámek a  Libor Lyčka odvezli 
na  skládku odpadů v  Hrušově a  do  sběrného dvora 
v  Kunčicích více než 60 plně naložených kontejnerů, 
jejichž celková hmotnost přesahovala 200 tun.

Naši dobrovolní hasiči během povodní 
a v prvních dnech po nich pořezali 19 stromů, 
které byly označeny jako nebezpečné.

Magistrát města Ostravy ve  spolupráci s  OZO Ostrava 
nám již den po  povodních přistavil dva kontejnery 
na  ulice Jezdiště a  Bažanova. Následující den přibyly 
další kontejnery před prodejnu Budoucnost na Šídlovci 
a  na  ulici V. Huga. Svozové vozy je  vyvážely několikrát 
denně a  dokonce nám opakovaně řidiči umožnili 
vhazovat odpad přímo do lisu vozu.
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V  sobotu 7. září bylo na  sídlišti Šídlovec veselo. 
Občanský spolek MUDr. Marcely Poláčkové zde uspo-
řádal již tradiční akci pro rodiny s dětmi Pohádkový les. 
Děti v  doprovodu svých rodičů a  prarodičů soutěžily 
na 12 stanovištích. Nejdříve u hospůdky Zvonírna, kde 
se nacházel start i cíl, a pak na zahradě bývalé mateř-
ské školy Victora Huga, kterou krásně upravila naše 
komunální četa. 

Úkoly, které museli malí účastníci splnit, nebyly vždy 
snadné, ale některé zvládly i  velmi malé děti. Určitě 
se  jim líbily pohádkové postavy v  podobě draků, 
princezen, klaunů, vodníků, Picassa, Šikuly,  Sněhurky 
a sedmi trpaslíků, Ferdy mravence a Berušky, čarodě-
jek, víl i muchomůrky červené. Nechyběla ani dětská 
diskotéka, skákací hrad, malování na  obličej a  jízda 
na koních. 

Počasí nám přálo a my měli radost z vydařeného odpo-
ledne s hojnou účastí, které stmeluje rodiny, sousedy 
a  všechny obyvatele Hrabové. Děti byly na  každém 
stanovišti odměněny sladkostí a  na  konci dárkem 
a  občerstvením. Děkujeme všem 30 dobrovolníkům 
i těm, kteří akci podpořili jak finančně, či jinou pomocí.

Marcela Poláčková, foto Ilona a Libor Hromádkovi 

Pohádkový les 
se vydařil 
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V  sobotu 7. září 
bylo na  sídlišti 
Šídlovec veselo. 
Občanský spolek 
MUDr. Marcely 

Po láčkové zde uspořádal 
již tradiční akci pro rodiny s  dětmi Pohádkový les. 
Děti v  doprovodu svých rodičů a  prarodičů soutěžily 
na 12 stanovištích. Nejdříve u hospůdky Zvonírna, kde 
se nacházel start i cíl, a pak na zahradě bývalé mateř-
ské školy Victora Huga, kterou krásně upravila naše 
komunální četa. 

Úkoly, které museli malí účastníci splnit, nebyly vždy 
snadné, ale některé zvládly i  velmi malé děti. Určitě 
se  jim líbily pohádkové postavy v  podobě draků, 
princezen, klaunů, vodníků, Picassa, Šikuly,  Sněhurky 
a sedmi trpaslíků, Ferdy mravence a Berušky, čarodě-
jek, víl i muchomůrky červené. Nechyběla ani dětská 
diskotéka, skákací hrad, malování na  obličej a  jízda 
na koních. 

Počasí nám přálo a my měli radost z vydařeného odpo-
ledne s hojnou účastí, které stmeluje rodiny, sousedy 
a  všechny obyvatele Hrabové. Děti byly na  každém 
stanovišti odměněny sladkostí a  na  konci dárkem 
a  občerstvením. Děkujeme všem 30 dobrovolníkům 
i těm, kteří akci podpořili jak finančně, či jinou pomocí.

Marcela Poláčková, foto Ilona a Libor Hromádkovi 

Běžecký seriál dvojic Štafetová míle se uzavřel čtvrtým, 
závěrečným kolem, které opět proběhlo u  kostela 
sv. Kateřiny. A  pokud někdo čekal poklidný běh, byl 
na omylu – nohy se tu míhaly, jako by šlo o útěk před 
kázáním!

Nejprve došlo na  vyhlášení výsledků čtvrtého kola, 
kde si  vítězové jednotlivých kategorií odnesli nejen 
ovocné ceny, ale i spoustu hrdosti a možná i pár zaky-
selených svalů. Přidělování bodů z  každého závodu 
pak určilo prvních šest nejlepších týmů celého seriálu. 
Všem utekl tým AKEZ Kopřivnice (Jiří Kozubík a David 
Mikala), který si vyběhal celkové vítězství. Ceny a pohár 
vítězům předával s úsměvem (a respektem k vytrval-
cům) starosta Hrabové Milan Slíva.

A  aby těch dobrých skutků nebylo málo, výtěžek 
ze  startovného byl předán předsedkyni MK  Seitl 
na  pomoc po  povodni. Běžci tak ukázali, že  kromě 
rychlých nohou mají i velká srdce. 

Velké poděkování patří městskému obvodu Hrabová 
a  CTParku Ostrava za  finanční podporu, bez které 
by  se  celý seriál mohl tak maximálně odehrávat 
na gauči. Rovněž fotografům manželům Hromádkovým 
díky za neúnavné cvakání každého sportovce. A mým 
přátelům z Bokolobka týmu, kteří s nadhledem snáší 
všechny moje bláznivé nápady.

Celkově to byl ročník plný skvělých výkonů, týmového 
ducha a občasných grimas. A kdo ví, co přinese příští 
rok? Možná více týmů, kilometrů…ale rozhodně opět 
OVOCE.

Sportu zdar! 

Šárka Waldhauserová, 
foto Ilona a Libor Hromádkovi 

Šestý ročník Štafetové míle úspěšně 
zakončen – vítězové, ovoce a kapky 

potu u kostela sv. Kateřiny

V  úterý 3. září si  senioři trénovali 
paměť. Vyslechli si  přednášku 
o  lidském  soustředění, logic-
kém myšlení a  prostorové ori-
entaci.  Mohli si  také na  vlastní 
kůži  vyzkoušet virtuální realitu 
pro trénink kognitivních funkcí. 
Zábavným odpolednem provedl 

Antonín Liška a  projekt byl reali-
zován Centrem trénování paměti 
MENS SANA za  finanční podpory 
Moravskoslezského kraje.

V  pátek 13. září u  nás v  kulturním 
domě vystoupil divadelní spolek 
Kotouč Štramberk, který odehrál 
představení Ryba ve  čtyřech. 
V  jedné z  hlavních rolí si  zahrál 
bývalý tajemník hrabovského 
úřadu Jan Socha, který neskrýval 
dojetí, že může vystoupit na bývalé 
„domácí“ půdě. Komedie s překva-
pivým koncem pobavila téměř plný 
sál diváků.

Poslední páteční dopoledne 
v  měsíci září patřilo komedii Ten 
trapas nepřežiju v  hlavní roli 
s Michaelou Dolinovou a Jakubem 
Rezkem. Na  představení dorazili 
žáci šestých až osmých tříd Základní 
školy Ostrava-Hrabová. Komedie 
s  naučnými prvky pobavila žáky, 
někteří z  nich dostali neopakova-
telnou příležitost zahrát si společně 
se  známými osobnostmi přímo 
na pódiu. 

Lucie Beranová, foto Ilona a Libor 
Hromádkovi 

Září v kulturním 
domě 
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V  sobotu 5. října se uskutečnil 
v  hrabovském kulturním domě 
malý podzimní turnaj ve stolním 
tenisu. Lépe řečeno turnaje dva. 
Nejdříve si dopoledne zahrály děti 
a  odpoledne pak dospělí. Dět-
ského turnaje se zúčastnilo 7 dětí, 

které hrály v  jedné 
skupině každý 
s  každým. Zvítězil 
Pavel Dvořák z Pas-
kova. Další místa 
už obsadily děti 
z  Hrabové v  násle-
dujícím pořadí: 2. Matyáš Luptovec, 
3. Tomáš Fiedor, 4. Teodor Hanzelka, 
5. Sebastian Holínka, 6. Štěpán Bra-
venec (Hrabůvka), 7. Štěpán Veselý. 

Hlavního turnaje se zúčastnilo 
16  hráčů, kteří se nejprve museli 
probojovat základní skupinou, aby 
se dostali do vyřazovacího pavouka. 
Turnaj byl s  mezinárodní účastí, 
kdy přijel jeden hráč až z  daleké 
Bratislavy. Dále přicestovali hráči 
z Morávky, Paskova a Šenova. Míst-
ních borců nastoupilo osm. Vítězem 
se stal Jaroslav Polka, na druhém 
místě skončil Martin Dvořák a třetí 
Jozef Brezina. 

Stejně jako na jaře jsme pro ty, kteří 
nepostoupili ze základních skupin, 
zorganizovali turnaj útěchy. Vítě-
zem tohoto turnaje se stal Oliver 

Repko, který ve finále porazil Janu 
Vášovou o  dva body 13:11 v  pátém 
setu. Na třetí místo se probojoval 
Tomáš Skotnica, nestor šídlovec-
kého ping-pongu. 

Nejlepší ženou se stala Jana Vášová, 
druhá byla Pavla Svobodová, třetí 
Pavla Polášková. Turnaje se ode-
hrály v příjemné atmosféře, kterou 
zajišťovali organizátoři z  kulturní 
komise. Hráči si kromě občerstvení 
chválili také příjemné prostředí 
kulturního sálu. Poděkování patří 
i manželům Hromádkovým za foto-
grafické zdokumentování závěru 
turnaje.

Martin Veselý, foto dětí Miroslav 
Houžvička, foto dospělých Ilona 

a Libor Hromádkovi 

ŘÍJNOVÉ AKCE 

ZAJÍMÁ VÁS 

Podzimní turnaj 
ve stolním tenisu 

Soutěž o nejsympatičtější seniorku a seniora Moravskoslezského 
kraje vyvrcholila 26. září 2024 velkým finále v  Domě kultury 
Akord v  Ostravě-Zábřehu. Ačkoli výsledky a  fotografie zatím 
nejsou dostupné na  internetu, mám tu  čest a  velkou radost 
oznámit, že  titul Miss Babča Moravskoslezského kraje získala 
Dušana Závadová z Ostravy-Hrabové.

Miss Babča, paní Dušana Závadová, zároveň obdržela certifikát, 
který ji  opravňuje k  reprezentaci seniorů Moravskoslezského 
kraje a  Krajské rady seniorů Moravskoslezského kraje v  celo-
státní soutěži Miss Babička Rady seniorů ČR  29. října 2024 
v Olomouci.

Radomír Orkáč, foto Dušana Závadová 

Miss Babča celého 
Moravskoslezského 

kraje 
je z Ostravy-Hrabové

 c Dušana Závadová  
(paní vlevo s kloboukem)
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TJ SOKOL HRABOVÁ 

KLUB SENIORŮ 

V  sobotu 21. září 2024 se  na  našem hřišti v  areálu 
TJ konal první turnaj fotbalových přípravek. Tento turnaj 
jsme se  rozhodli zorganizovat na  základě zkušeností 
s  podobnými turnaji, jejichž koncept se  nám velmi 
líbil. Tím konceptem je hra 3+0 (bez brankáře) na malé 
branky a na hřišti s mantinely. Dětem na tomto hřišti 
míč vůbec neutíká za postranní čáru a jsou tak v neu-
stálém kontaktu s  míčem, nuceny bojovat o  každý 
centimetr, aby vstřelily kýžený gól. Právě vstřelené góly 
byly v tomto případě alfou a omegou celého turnaje. 
Nechtěli jsme, aby tyto malé fotbalové naděje bránily 
svou branku zuby nehty, nedostaly gól a  zapomněly 
na útočení pod záminkou vítězství. Proto tento turnaj 
nebyl výsledkově počítán a  vítězem se  staly všechny 
děti.

Turnaje se zúčastnilo celkem 14 týmů, z toho 3 z nich 
byli naši hráči a hráčky z Hrabové. Celkem se představilo 

přibližně 120 dětí, které byly mohutně povzbuzovány 
svými rodiči a také trenéry.

Počasí vyšlo na jedničku, organizace také a bylo úžasné 
vidět, jak si  celé dopoledne užívaly nejen děti, ale 
také všichni dospělí. Z ohlasů, které se k nám dostaly, 
můžeme směle říct, že  tento turnaj udělal fotbalu 
v Hrabové, a také celé obci, skvělou reklamu. Po takové 
zkušenosti se zřejmě stane tento turnaj každoročním, 
s pevným datem v našem fotbalovém kalendáři.

Závěrem bych chtěl moc poděkovat všem, kteří 
se na této akci a její organizaci podíleli. Jedná se přede-
vším o naše trenéry mládeže a těchto kategorií, kolegy 
z fotbalového výboru, kteří pomohli a zaštítili občerst-
vení pro všechny návštěvníky a hráče. Kumanovi díky 
za pitný režim, manželům Hromádkovým za krásnou 
fotodokumentaci a  samozřejmě také obci, která 
poskytla podporu ve formě nákupu krásných medailí, 
pohárů a  balíčky občerstvení pro všechny hráčky 
a hráče.

Už teď se těšíme na příští ročník. 

Daniel Nováček, foto Ilona a Libor Hromádkovi 

Fotbalový turnaj 
přípravek

Klub seniorů Ostrava-Hrabová 
vás touto cestou zve již na  třetí 
vycházku „Toulky Ostravou“, 
a  to  do  města Paskov, kde navští-
víme barokní zámek s  rozhlehlým 
anglickým parkem. 

Vycházka se  uskuteční v  úterý 
22. října 2024 ve  14 hodin, sraz 
u zámku (Nádražní 1, Paskov). 

Prohlídka zámku bude komento-
vaná s průvodcem. Dozvíte se také 
něco o  historii města Paskov, 
o šlechtickém rodu a zakladatelích 
zámku, dále navštívíme galerii 
erbů držitelů Paskova. Nenecháme 
si  ujít ani stálou expozici modelů 
dřevěných kostelů, kaplí a zvoniček 
Těšínska a severovýchodní Moravy. 

Vstupné pro seniory nad 63 let 
a  ZTP je  zlevněné a  činí 40 Kč. 
Doprava k  zámku po  vlastní ose 
nebo autobusem číslo 39, zastávka 
Paskov, Folvark.

Zájemci z  řad seniorů, kteří mají 
o  tuto akci zájem, ať  se  přihlásí 
do středy 16. října 2024 na telefonní 
číslo 702 226 845, kde budou sdě-
leny případně další podrobnosti.

Informace o akci budou rovněž zve-
řejněny v informačním centru měst-
ského obvodu Ostrava-Hrabová 
a na plakátech

Nenechte si společnou akci ujít. 

Text a foto Šárka Bořutová

Výlet 
na paskovský 

zámek 
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POZVÁNKY

Všechny malé i  velké odvážlivce 
zveme první sobotu v  listopadu 
na  halloweenské dobrodružství. 
Kdo se  rád bojí, nechť se  dostaví 
2. listopadu v 17 hodin před obchod 
Budoucnost na  Šídlovci, kde celá 
akce započne. Těšit se  můžete 
na spoustu strašidelných stanovišť. 

Další tematickou akcí potěšíme 
zejména naši mládež. V  sobotu 
16.  listopadu si  můžou všichni 
milovníci tance a  dobré straši-
delné zábavy přijít zatancovat 
na halloweenskou diskotéku, která 

je určena všem ve věku 10 až 17,99 
let. Do  kulturního domu můžete 
zavítat od  16 hodin, rozloučíme 
se kolem deváté hodiny večerní. 

Opět vás čeká jeden hit za  dru-
hým, tombola a  spoustu zábavy. 
Vstupenky pořídíte na  místě za   
20 korun a  budou slosovatelné. 
Strašidelné masky jsou vítány. 

Strašidla z komise pro děti  
a mládež

Halloweenské akce 
komise pro děti 

a mládež 

S ohledem na povodňovou situ-
aci jsme zrušili nedělní pohád-
ku Rozlítaný slepice. Náhradní 
termín jsme domluvili společ-
ně s Divadlem pod kloboukem 
výjimečně na pondělí 13. ledna 
2025 v  16 hodin. Zakoupené 
vstupenky zůstávají v platnosti, 
zároveň si  můžete vstupenky 
stále dokoupit na  rezervace.
ostrava-hrabova.cz  za  60 Kč, 
popřípadě v  den představení 
od 15:00 za 90 Kč.

Lucie Beranová 

Zrušené představení Rozlítaný slepice a náhradní termín

V  říjnu nás kromě pravidelných 
středečních tanečních kaváren 
čeká i jedna bonusová, a to ve čtvr-
tek 10.  října od  18 hodin. Hosté 
se  mohou těšit na  ukázky 
salsy s  krátkým workshopem. 
Vstupenky lze zakoupit na  místě 
za  zvýhodněnou cenu pro občany 
s  trvalým bydlištěm v  Hrabové 
za  100 Kč/os, studenti s  trvalým 
bydlištěm v  Hrabové zaplatí 
50 Kč/os. Pro mimohrabovské 
je cena 200 Kč/100 Kč.

Třetí neděli v měsíci se můžete  již 
tradičně těšit na pohádku pro děti, 
tentokrát s názvem Jak víla modro-
vláska splnila tři přání. Pohádkový 
příběh odehraje CZIDivadlo 
20. října od 10 hodin v sále kultur-
ního domu. Vstupenky zakoupíte 
on-line do  16. října 2024 za  60  Kč, 
hotově dne 14. října 2024 od  16:00 
do 17:00 na   hrabovském úřadu, 
1. patro, kancelář č. 11 za 60 Kč nebo 
hotově v  den představení od  9:00 
za cenu 90 Kč.

Divadelní spolek Frída odehraje 
15. října od  19 hodin představení 
Fachman. Zoufale romantická 
komedie ze  stavebního prostředí, 
v hlavní roli s Martinem Trnavským. 

Sobotní večer, 19. října v 19 hodin, 
bude patřit komedii Láska za psa – 
komedie plná překvapení, ze života 
„normální“ rodinky, která se  může 
odehrávat kdekoli na světě. 

Ani za  milion! Je  název komedie 
s  detektivní zápletkou v  hlavní roli 
s  Michaelou Kuklovou a  Lukášem 
Langmajerem. Divadelní předsta-
vení se odehraje v kulturním domě 
2. listopadu v 19 hodin.

Všechny vstupenky je  možné 
zakoupit přes rezervační systém 
rezervace.ostrava-hrabova.cz za zvý-
hodněnou cenu.

Říjnový státní svátek bude patřit 
vážné hudbě. Koncertem filmo-
vých melodií oslavíme 28. října od 
18 hodin výročí vzniku samostatné 
Československé republiky. Adam 
Grygar společně se svou manžel-
kou zahrají známé i méně známé 
melodie z klasických českých filmů 
i pohádek. Vstupné dobrovolné. 

Zejména seniory bychom rádi 
pozvali v úterý 5. listopadu od 
16 hodin na besedu s Petrem 
Jančaříkem na téma Tajemství 
Jaroslava Marvana. I na tuto akci je 
vstupné dobrovolné.

Lucie Beranová 

Kulturní dům 
po prázdninové pauze 

opět ožívá 
KALENDÁŘ AKCÍ
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Pořad bohoslužeb na měsíc 
říjen 2024

DEN HODINA LITURGICKÁ OSLAVA MŠE SVATÁ

Pátek 04. 10. 16.30 hodin Památka sv. Františka z Assisi, 
první pátek v měsíci

za † † Aničku Petrovou, manžela Jaroslava, 
syna Zdeňka,  živou a + rodinu

Neděle 06. 10. 8.00 hodin 27. neděle v mezidobí
za † † Ludvíka a Marii Foltovy, dceru Jarmilu 
Rundtovou, vnuka Luďka Rozehnala a zetě 
Mojmíra a Jiřího

Pátek 11. 10. 16.30 hodin Pátek 27. týdne v mezidobí za †  Václava Krejčího, a za živou a †  rodinu

Neděle 13. 10. 8.00 hodin 28. neděle v mezidobí, měsíční 
sbírka na kostel

za † † Jaroslava Olšáka, manželku, syna 
a rodiče

Pátek 18. 10. 16.30 hodin Svátek sv. Lukáše, evangelisty
na poděkování Pánu Bohu za dar zdraví s 
prosbou o ochranu Panny Marie do dalších 
let a požehnání pro celou rodinu

Neděle 20. 10. 8.00 hodin
29. neděle v mezidobí, sbírka na 
světové misie, den modliteb za 
misie

za † † Anastázii Bartošovou, manžela, syna 
Vladimíra a rodiče

Neděle 27. 10. 8.00 hodin Slavnost výročí posvěcení kostela, 
přechod na zimní čas 

za † rodiče Baluškovy, sourozence a živou 
rodinu 

Pátek 01. 11. 16.30 hodin SLAVNOST VŠECH SVATÝCH  za † † Vlastimilu Břenkovou, manžela, dceru 
Vlastu, vnuka Pavla a duše v očistci

Sobota 02. 11. 8.00 hodin VZPOMÍNKA NA VŠECHNY 
VĚRNÉ ZEMŘELÉ

za všechny věrné zemřelé a čtení 
„otčenášků“

Neděle 03. 11. 8.00 hodin 31. neděle v mezidobí za †  Sylvii Smekalovou

†

Charita Ostrava informuje 
o svých aktivitách 

Aktivity tradiční kampaně Dny 
proti chudobě v Ostravě proběh-
nou v období 1. až 31. 10. 2024. 
Charitní středisko Gabriel nově 
poskytuje sociálně-aktivizační 
službu lidem nad 55 let přímo v 
jejich domácnostech. Kongres 
Gerontologické dny Ostrava se 
bude zabývat tématem Důstojné 
stáří – současnost a vize ve dnech 
16. až 17. 10. 2024. Na podporu 
rodinných pečovatelů o blízké 

s onemocněním demencí je 
určeno pravidelné Setkávání 
pečujících o lidi s demencí, které 
proběhnou 22. 10. a 19. 11. 2024, 
16–18 h. Lidem s onemocněním 
demencí nabízíme možnost 
využití aktivity Stále to jsem já 
v Charitním středisku Gabriel v 
Ostravě-Zábřehu. Bezplatné soci-
álně-právní poradenství poskytují 
lidem v obtížných životních situ-
acích sociální pracovníci Poradny 

Charity Ostrava. Nabízíme mož-
nost účasti na bezplatném semi-
náři Jak pečovat o nemocného v 
domácím prostředí v termínech 
24. 10. a 21. 11. 2024, 14-17 h nebo 
možnost domluvy individuálního 
termínu.

Více informací na internetových 
stránkách www.ostrava.charita.cz 

Dalibor Kraut 

ZAJÍMÁ VÁS


